
ابهام درباره بنگاه های زیان ده بدون درآمد

سرخابیهاخصولتیمیشوند؟
اختصاصی یادگارامروز- استقلال و پرسپولیس کاملا خصوصی می شوند؛ این وعده وزیر ورزش و جوانان در هفته گذشته بود که به فاصله چند روز پس از بیان 
آن، از ســازمان خصوصی ســازی خبر رسید که 51 درصد سهام این دو باشگاه که در تملک وزارات ورزش است به صورت بلوکی به زودی واگذار می شود؛ دوباره به 
فاصله ی  یکی دو روز نام هلدینگ های بزرگ خصولتی به عنوان مشتری دو باشگاه رسانه ای شد. در شرایطی که بسیاری از واگذاری دولتی ذیل اصل 44 به بخش 
خصوصی به واقع به تبدیل بنگاه های اقتصادی دولتی به خصولتی منجر شــد، انگار این سرنوشــت در انتظار دو باشــگاه پرطرفدار پایتخت است. این در حالی است 
از یک ســو وزارت ورزش و جوانان به حکم قانون حق هزینه در ورزش حرفه ای را ندارد و از ســوی دیگر مالکیت همزمان هر دو باشــگاه توسط آن با اصول فوتبال 

حرفه ای مراجع بین المللی در تضاد است؛ چاره کار واگذاری کامل دو باشگاه است... 
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صداوسیما ؛ سازمانی که معمای سهمش از بودجه ۱۴۰۳ مجهول است!

بودجهغیرشفاف»ساختمانشیشهای«

صفحه 3

عمارت ابریشمی رشت؛

ی جلوه ای از هنر معمار
 نیمه عصر قاجار

رییس اتاق تهران تشریح کرد:

ی ۳۶ درصد  ژ یارانه پنهان انر
جی دی پی کشور را می بلعد

گزارش » یادگار امروز« از عامل اصلی 

نابودی زمین های کشاورزی

فرسایش ، خاک ایران
 را به یغما می برد

بی کیفیت و بی رقیب، دو شاه کلیدی 
که بر بازار لوازم خانگی ایرانی حکمرانی می کند

طرد بازار لوازم  خانگی
یداران  از سوی  خر

گزارش

گزارش

گزارش

میراث فرهنگی

اذهان عمومی 
و فرایندهای فسادو اختلاس

صیدمیرزا بزرگ تبار/فعال رسانه ای

منشــا اختلاس درجامعه ی بشری چیست؟ 
چــه عواملی موجب اختــلاس درجامعه می 
شــود؟ تاکنون چه برخوردی بااختلاسگران 
شــده؟ آیاپولهایی که اختلاس می شــود به 

بیت المال برمیگردد؟ ...

کهنه  کارگران نپاشید نمک بر زخم 
جمال ملا/ فعال  صنفی  

 یکی از اقشار فرودست که در جامعه ایران به شدت آسیب پذیر 
بوده و دچار مشــکلات سخت معیشــتی و به طبع آن گرفتار 
مسایل اجتماعی و اقتصادی  است، قشر ضعیف کارگر است؛ این در 
حالیست که مسئولان باید بدانند که اگر کارگران نباشند، چرخ های 

صنعت، تولید و خدمات به هیچ وجه در کشور نمی چرخد...

بایدنزیرتیغاستیضاحجمهوریخواهان؛

آقازاده ای که کار را خراب کرد!
رسول سلیمی

 جهش تولید ۱۵۰ میدان نفتی 
در طول ۸ سال

یادداشتیادداشت

یادداشت

نفت وانرژی

سرمقاله
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تعادل  اقتصاد  ایران بهم  خورده  است

دخل و  خرج  ناتراز ما

اداره كل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان خراسان رضوي در نظر دارد مناقصات به شرح ذيل  را از طريق سامانه الكترونيكي دولت برگزار نمايد. تاريخ انتشار در سامانه 1402/09/28 
مي باشد. 

مبلغ تضمين شركت شماره فراخوان در سامانه موضوع مناقصهشماره مناقصه
مبلغ برآورد )ريال(در مناقصه )ريال(

20020014230002324/503/237/50190/064/750/014بهسازی، احداث و آسفالت محور درخت جوز شهرستان نیشابور )نوبت اول( 1402/31/282

20020014230002334/490/083/05589/801/661/104بهسازی و احداث و آسفالت راه روستایی البلاغ - حسن آباد - سبه شهرستان سبزوار ) نوبت پنجم(1402/31/283

200200142300023412/039/857/620240/797/152/398بهسازی و روکش آسفالت راههای روستایی کاخک – کلات – سنو – فودنجان ، کاخک – کریمو و محور زیرجان شهرستان گناباد  )نوبت دوم(1402/31/284

مهلت دريافت اسناد مناقصه : تا ساعت 00: 17 روز  سه شنبه تاريخ 1402/10/06
مهلت تحويل پاکات مناقصه : تا ساعت 17 روز  شنبه مورخ 1402/10/16 

تاريخ و ساعت بازگشايی پاکات مناقصه : ساعت 00 : 10 روز  يکشنبه مورخ 1402/10/17
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار : مشهد– انتهاي خيابان فدائيان اسلام – كد پستي 9173695636- تلفن تماس8-33412024-051 و نمابر : 051-33435888 

www.setadiran.ir محل دريافت و تحويل اسناد مناقصه : سامانه تداركات الكترونيكي دولت )ستاد(  به نشانی 
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/09/28 تاريخ انتشار نوبت دوم : 1402/09/29

فراخوان مناقصه عمومی

اداره كل راهداري و حمل و نقل جاده اي استان خراسان رضوي

شناسه آگهی : 1624233

نوبت دوم
ري و حمل و نقل جاده اي استان خراسان رضوي اداره كل راهدا

 روابط عمومی و آموزش همگانی شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان

آگهی مـزایده آگهی مـزایده 
شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان در نظر دارد به استناد ماده 12 آئين نامه خود، نسبت به فروش اقلام ذيل از طريق مزايده عمومی کتبی 
اقدام نمايد.  از داوطلبان خريد دعوت به عمل می آيد جهت خريد اسناد مزايده ظرف مدت تعيين شده، به دبيرخانه کميسيون مزايده شرکت آبفا 
استان خوزستان واقع در ساختمان ستادی به آدرس اهواز، بلوار شهيد چمران، فلکه اول کيانپارس )تلفن 061-33360083-5 داخلی 330( مراجعه 

نمايند.

شرح مختصر كالاشماره  مزايده
مهلت فروش
اسناد مزايده

تاريخ گشايش
پاكات

مبلغ تضمين
به ريال

یک قطعه زمین به پلاک ثبتی 9/37647 به مساحت 73 متر مربع واقع402/20
1402/10/051402/10/161,823,000,000در شهرستان اندیمشک کوی شهدا تقاطع خیابان شهید آوینی و شهید کرامت

 جهت خريد اسناد مزايده، مبلغ 3,000,000  ريال به حساب جاری  0111592336001  نزد بانک ملی شعبه فلکه سوم کيانپارس به نام اين 
شرکت واريز گردد. اين مبلغ غير قابل استرداد می باشد.

 آخرين مهلت تحويل اسناد مزايده تا ساعت 10 صبح روز گشايش پاکات بوده و الزاماً محل تحويل پاکات، دبيرخانه دفترحراست و امور محرمانه 
مزايده گزار به آدرس فوق الذکرمی باشد.

 به پيشنهاد فاقد امضاء،  مشروط، مخدوش، فاقد تضمين و پيشنهادهای واصله بعد از مدت مقرر، ترتيب اثر داده نمی شود.
 پيشنهاد دهنده موظف است مبلغ تضمين شرکت در مزايده  را به صورت چک تضمين شده بانکی يا ضمانتنامه بانکی در وجه اين شرکت به مبلغ 

مذکور تهيه و به شرح مندرج در اسناد مزايده تسليم نمايد. 
پرداخت هزينه های انتشار آگهی، کارشناسی ملک، نقل و انتقال ثبتی، دفترخانه، هزينه های شهرداری، عقب نشينی، معبر، تفکيک، افراز، ماليات، 
دارايی، بيمه،ديون و تعهدات احتمالی مالک به افراد حقيقی و حقوقی و هزينه های مرتبط از جمله رفع معارض و نظاير آن تحت هر عنوان و ساير 

کسورات قانونی و... بر عهده و به هزينه برنده مزايده می باشد.  
تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/09/27  تاريخ انتشار نوبت دوم : 1402/09/29

نوبت دوم
شناسه آگهی : 1625136 شرکت آب و فاضلاب استان خوزستان
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سرمقاله

منشا اختلاس درجامعه ی بشری چیست؟ چه 
عواملــی موجب اختلاس درجامعه می شــود؟ 
تاکنون چه برخوردی بااختلاســگران شــده؟ 
آیاپولهایی که اختلاس می شــود به بیت المال 

برمیگردد؟ 
چه مدرک ویونیفســتی به جامعه ارائه شده؟ 
درطــول این چند دهه اختــلاس های بزرگی 
که آمارهایش موجود اســت ولــی به دلایلی 
اشــاره نمیکنم شــکل گرفته اما برخوردبااکثر 
این اختــلاس هــا یاضعیف بــوده یاآنطورکه 
بایدوشــایدمردم آنــرا لمس نکــرده اند،علت 
چیســت؟ متولیــان داوری وقانــون گــذاری 
واجرایی چه نقشــی دربرخورد بااین پدیده ها 

بطورمشخص داشته اند؟
مادر جامعــه ای زندگی میکنیم که هم ادعای 
مســلمانی داریم هم تصورمان این اســت که 
اســت وحقابایداین  اســلام  مرکزدنیای  ایران 
انتظار دارندجزحق وحیقیت  جورباشــدومردم 
وعدالــت ورعایــت هنجارها،هیــچ پدیده ی 
نامرتبطــی بااینهــا درجامعــه اتفــاق نیفتد 

آیاتاکنون اینجوری بوده؟
 گاها ازجانب بعضی ها اختلاس هایی درجامعه 
شکل میگیرد،ماکه هیچ جرم وگناهی مرتکب 
نشده ایم به مسلمان بودن خود شک می کنیم 
ومتبرم ومتحســر می شویم ،آن هم زمانی که 
این خبرهادررسانه های خارجی بازتاب پیدامی 
کند،آدم تصورمی کنــد خودش چنین جرمی 
ضداخلاقی وضدانســانی مرتکب شده است در 

چنین حالتی آدم خودش رادرصورت آن افراد 
فسکل روئیت میکند،چراکه نژادوقومیت وملیت 
وپیوستگی نژادی این رفتارهای غیرقابل قبول 
وانتزاعــی رابرای هرآدمی تداعــی می کند  به 
لحاظ فرهنگ غنی ایرانی، ایران و ایرانی نه اهل 
دروغ وریاکاری بوده و نه متصلف ،بعضا مشاهده 
میشودهرانحرافی وهرناهنجاری درجامعه اتفاق 
بیفتدعلیرغم اینکه ژســت مبارزه بااین انحراف 
گرفته می شودامابرخوردمتناسب باجرم نیست 
یاطرف ممکن اســت تبرئه شودبطوریکه گویی 
مردم عادی مرتکب این جرم نابخشودنی شده 
اندوبعضا دیده شــده آب ازآب تکان نمی خورد 
چرا باید چنین باشد،چرانباید مجرم به جرمش 
رسیدگی گرددو آثاراین جرم زدایی برای عموم 

مشهود گردد!
کــه  فــراوان  ظرفیتهــای  همــه  ماباایــن 
درکشــورداریم بایدبــه نفــع عمــوم مــردم 
اقتصــادی  کنیم،ظرفیتهــای  ازآنهااســتفاده 
وانســانی بایددرجهت خدمت به جامعه وتمام 
طبقات اجتماعی بکارگرفته شــود،مگراینهاکی 
باشــند که خودراازمردم جدا میدانندوباغارت 
بیــت المــال قشــرهای اجتماعــی رامتعنت 
واختلاس  بایدازفســادورانت  میکنند،جامعــه 
متطلس شود باید دســتهای رانتخوران راقطع 
کرد،درشــرایطی که مردم عادی برای گرفتن 
یک فقــره وام پنجــاه یاصدمیلیونی بایدهفت 
خان رستم راطی کنندامایک اختلاسگریکشبه 
میلیاردهادلاراختــلاس مــی کنــد وآب ازآب 
تکان نمی خورد، اگراین حجم پولی که بعضی 
اختلاس می کننددرجهت اشتغالزایی بکارگرفته 
شــد تا حالا مشکل اشــتغال حل شده بود به 
موجودهیچ  لحاظ ظرفیتهای  رســدبه  نظرمی 

فقیری نبایددرجامعه یافت شود،بعضامشــاهده 
شده کسانی برای رهایی ازفقرونداری نخواسته 
وازروی اجبار دســت بــه کارهایی می زنندکه 
نباید بزننددرمقابل کســانی چنان مسخ ثروت 
میگردند که حالت جنــون میگیرندوجزمنافع 
فــردی ومنافع گروهی بــه چیزدیگرفکر نمی 
کنند،بنابراین لازم اســت باتوجه به مزیت های 
ژئوپلیتیکی این فرایند معیوب درجامعه  ریشه 
کن گــرددوروی انحرافات وکــج روی هاخط 

بطلان کشیده شود.
در جامعه ی به اصطلاح کافران پدیده ی زشت 
وجودنداردیاحجمش  یااصلا  وفســاد  اختلاس 
در قیاس با بعضی جوامع از زمین تاکهکشــان 
پدیــده ی  ایــن  دارد،دریــک کلام  فاصلــه 
ضداخلاقی وضدانسانی فسادواختلاس که باعث 
رنجش وفقردرجامعه ی ایرانی شــده بایدجمع 
گردد،این فصل انجمــاد وبلاخیز،جان طبقات 
اجتماعــی رابه لــب آورده اســت وخروجیش 
جزتلخ کامی وغم انگیزی چیزدیگری نیســت، 
ایــن دوران غــم چــون لشــگرچنگیزومغول 
وبیداد  بایدبگــذردوکام  مقدونــی  واســکندر 
فاســدان تلــخ وازبیــن برود،نبایدتیــغ طمع 
ازچشــم ودل هیزبگذرد،چراکــه ایــن تخت 
وبخــت عاریه برهیچ کس وفانمی کند،بســاط 
فسادبایدجمع گردد،چراکه این ابرغم برجامعه 
این اجنبی  لبریز شده  انداخته،صبرمردم  سایه 
اختلاس وفساد مثل موریانه برتاروپودبعضی ها 
سایه انداخته وجوهر لوح  عدل هرچه برقلمها 
ودر رســانه ها نمایان شود برای مسخ شدگان 
درحرام خــوری بی تاثیر اســت،وبرای همین 
اســت که ازلحــاظ جهانی مــادر پایین ترین 

پوزیشن قدرتی قرار داریم.

اذهان عمومی و فرایندهای فسادو اختلاس

ë صیدمیرزا بزرگ تبار/فعال رسانه ای

حقیقت تلخ اســت. ما زود سکته می کنیم. زود و 
زیاد. زودتر و زیادتر از بیشتر کشورهای دنیا. آمار 
بروز سکته مغزی در ایران بالاست.بیش از ۱۰۰هزار 
در سال. چیزی بین ۵/۱ تا ۲برابر میانگین آمارهای 
جهانی. و غم انگیزتر اینکه چهره سکته مغزی در 
کشورمان جوان  شده. یعنی سن ابتلایمان پایین 
آمده. تقریبا ۱۰سال پایین تر از میانگین سنی ابتلا 
به این بیماری در دنیا. این آمارها را در پانزدهمین 
کنگره بین المللی سکته مغزی که همین چند روز 
پیش در هتل قلب بیمارستان شهید رجایی برگزار 
شد، شــنیدم. و دیدم. دیدار با هانیه یوسفیان در 
مراســم افتتاحیه، وجه تمایز کنگره امسال بود. 
اواســط دهه ۹۰ بود که شناختمش. سال ۹۵ یا 
۹۶. با مســتند جذابش )پدر، مــادر، علی، رضا و 
من( در جشــنواره فیلم سلامت شرکت کرده بود 
و جایزه بهترین فیلم مستند را برده بود. با روایتی 
روان و درخشان از آلزایمر پدرش. آگاهی بخش و 
اثرگذار. فیلمش در بسیاری از جشنواره های داخلی 
و خارجی دیده شد و تحسین شد و جایزه گرفت.

حالا اما حضورش در کنگره ســکته مغزی، دلیل 
دیگری داشــت. آمــده بــود در افتتاحیه کنگره 
سخنرانی کند و از تجربه زیسته اش بگوید؛ از اینکه 
۲سال پیش در اوج ناباوری در سن ۳۵سالگی دچار 
سکته مغزی شــده ولی کم کم خودش را بازیافته 
و به تدریج به زندگی و فعالیت حرفه ای برگشــته 
است. ســخنانش با فیلم کوتاهی همراه بود که از 
روند درمان و توانبخشی خودش ساخته بود. کلام 
و کلیــپ هنرمندانه اش آنقــدر تاثیرگذار بود که 
مسئولان کنگره از او خواستند سفیر سکته مغزی 
شود و با فیلمسازی و سخنرانی درباره این بیماری 
به ارتقای سواد سلامت جامعه درباره این بیماری 

کمک کند.
ایــن ارتباط هنر-ســلامت، یکــی از حلقه های 
مفقوده در نظام سلامت ماست که تولد و توسعه 
ساختارمندش می تواند به ارتقای سلامت جامعه 
منجر شود. متاسفانه نهاد هنر و نظام سلامت در 
کشور ما ارتباط ســازمان یافته ای ندارند؛ که اگر 
داشتند، دســت کم یک فیلم مستند تاثیرگذار و 
اطلاع رسان درباره سکته مغزی داشتیم که مردم 
را با علایم هشــدار سکته مغزی آشنا کند، زمان 
طلایی و قــدم اول درمانش را بگوید و... در حالی 

که درباره بیماری هایی با شیوع بسیار کمتر، فیلم ها 
و مستندهای متعدد و موثری ساخته شده؛ درباره 
بیماری های مهم و شایعی مثل سکته مغزی، آه در 
بســاط نداریم. جای سازمان یا سازوکاری که این 
نقایص میان رشته ای سینما-سلامت را شناسایی و 

تدبیر کند، بدجوری خالیست.
وقتی ســازمان های بین المللی، ایران را به عنوان 
یکی از ۱۰کشور برتر در زمینه درمان سکته مغزی 
معرفی می کنند و توأمان هشدار می دهند که آمار 
بروز سکته  مغزی ما ۲برابر میانگین جهانی است؛ 
یعنی یک جای کار می لنگد. یعنی حواســمان به 
پیشگیری نیســت. راه پیشگیری از سواد سلامت 
می گذرد. سواد سلامت به آگاهی عمومی نیاز دارد 
و آگاهی بخشی عمومی دقیقا همان  حلقه اتصالی 
است که نهاد هنر و نظام سلامت را به میانجیگری 
رســانه به هم پیوند می دهد و به هم افزایی منجر 

می شود.
گره های سلامت ما یکی دوتا نیستند. کنگره هایمان 
برای گره گشــایی باید علاوه بر توجه به مخاطب 
خاص، نگاهی نیز به مخاطب عام داشــته باشند. 
ما در کنگره های علمی علاوه بر توجه به تازه های 
علمی، به فضاسازی مناســب برای اطلاع رسانی 
عمومی نیاز داریم. پانزدهمین کنگره سکته مغزی 

این قدم را با نگاهی هنرمندانه برداشته است. 

یادداشت

جوانگراییسکتهمغزیدرایران

ë  دکتر محمد کیاسالار
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بایدن زیر تیغ استیضاح جمهوری خواهان؛

آقازادهایکهکارراخرابکرد!
رسول سلیمی: 

جــو بایدن از هم اکنون با دو محور تخریبی از ســوی 
جمهوری خواهــان مواجه اســت. ســن او و اتهامات 
مالی دربــاره فرزندش. اما آیا بایدن از تیغ اســتیضاح 
جمهوری خواهــان جــان ســالم به در خواهــد برد؟ 
نظرسنجی ها درباره او چه می گویند؟ گزارش خبرآنلاین 

را بخوانید.
یک ســال مانده به انتخابات امریکا و حضور بایدن در 
رقابت های انتخاباتی، او را در معرض حاشــیه فســاد 
مالی فرزندانش قرار داده اســت. اکثریت قریب به اتفاق 
دموکرات هایی که از بایدن حمایت می کنند، تحقیقات 
جمهوری خواهان در مورد پســر و برادرش را به عنوان 
یک فرایند برچسب زنی سیاسی ارزیابی می کنند. ایده 
استیضاح بایدن متمرکز بر وام های خانوادگی است که 

آنها در موعد مقرر بازپرداخت نکردند.
چه آنکه نظرسنجی واشنگتن پست نشان داده که تنها 
یک ســوم رأی دهندگان به بایدن کــه عمدتاً از حزب 
دموکرات هستند، معتقدند که او کار غیراخلاقی انجام 
نداده اســت. همین موضوع باعث شده تا سناتور میت 
رامنی، با دفــاع تمام قد از بایدن بگوید »ما کســی را 

به خاطر گناهان فرزندانش استیضاح نخواهیم کرد.«
این در حالی است که جو بایدن در میانه تحقیقات درباره 
پسرش هانتر و احتمال استیضاحش با نظرسنجی هایی 
مواجه است که نشان می دهد که ۳۵ درصد از بزرگسالان 
آمریکایی معتقدند که او مرتکب اقدامی غیرقانونی شده 
است. در همین حال۳۳ درصد دیگر گفتند که رئیس 
جمهور اگرچه رفتار »غیراخلاقی« داشــته، اما اقدام او 
»غیرقانونی« نبوده است. بر اساس این نظرسنجی، ۳۰ 
درصد می گویند که جو بایدن هیچ اشتباهی انجام نداده 

است.
ë پسر بایدن با چه اتهاماتی مواجه است؟

جمهوری خواهــان مجلس نمایندگان آمریکا در حالی 
تحقیقات برای اســتیضاح بایدن را آغاز کردند تا او را با 
معاملات تجاری خارجی پسر ۵۳ساله اش مرتبط کنند. 
هانتر بایدن با یک کیفرخواست جنایی جداگانه توسط 
یک بازپرس ویژه با اتهام مالیات گریزی و قاچاق اسلحه 

نیز مواجه است.
در ســندی که در یک دادگاه فدرال در کالیفرنیا ثبت 
شده، آمده است: »متهم در طول ۴ سال تلاش کرد تا 
دست کم از ۱.۴ میلیون دلار مالیات فدرال فرار کند. بر 
اســاس این اتهامات جدید، هانتر بایدن، درآمد خود از 
۲۰۱۶ تــا ۲۰۲۰ را کمتر از میزان واقعی اعلام کرده و 

کوشیده تا از پرداخت میزان مالیات واقعی فرار کند.«
فرزند رئیس جمهوری آمریکا در این کیفرخواست تازه 
متهم شده است که به جای پرداخت مالیات، میلیون ها 
دلار صرف زندگی شخصی خودکرده و »چندین میلیون 
درآمد داشــته؛ اما از پرداخت مالیات فرار کرده است.« 
این کیفرخواست همچنین به قراردادهای هانتر بایدن با 
طرف های خارجی پرداخته است، از جمله قراردادی ۳ 
میلیون دلاری با یک شرکت انرژی در چین با محوریت 
پروژه های زیرســاختی. او همچنین متهم است که از 
۲۰۱۵ تــا ۲۰۱۷ به همراه دو تن از همدســتانش، ۳. 
میلیون دلار دریافت کرده تا به یک تاجر رومانیایی برای 

مبارزه با اتهام دریافت رشوه در رومانی کمک کند.
ë تلاش جمهوری خواهان برای استیضاح بایدن

کمیته نظارت مجلس آمریــکا در حال تحقیق درباره 
جــو بایدن و خانواده اوســت تا بــه طرح های تقلب و 
فســاد ادعایی مالی پی ببرد. در ماه ســپتامبر، کوین 
مک کارتــی، رئیس وقت مجلس نمایندگان آمریکا در 
پی انتشار ادعاهایی درباره ثروت اندوزی غیرقانونی بایدن 
و پسرش، طرح اســتیضاح جو بایدن را به راه انداخت. 
خانواده بایدن به این متهم شدند که از طریق دریافت 
رشــوه از خارجی ها و اعمال نفوذ با اســتفاده از قدرت 
خود، ثروتشان را افزایش داده اند. رئیس جمهوری آمریکا 
تمامی این اتهامات را رد کرده و مدعی است که هرگز 
با پسرش درباره قراردادهای تجاری خارجی گفت وگو 

نکرده است.
جمهوری خواهان نیز سال هاست که درباره هانتر بایدن 
تحقیــق می کنند، زیرا پدرش از ســال ها قبل، معاون 
رئیس جمهور بوده اســت. درحالی که سؤالاتی در مورد 
تجارت بین المللی خانواده بایدن مطرح شده، تاکنون 
هیچ مدرکی وجود نــدارد که ثابت کند جو بایدن، در 
سمت فعلی یا قبلی خود، از نقش خود سوءاستفاده کرده 

یا رشوه دریافت کرده است.
در نظرســنجی آسوشــیتدپرس تقریبــاً دو ســوم 
جمهوری خواهان می گویند که فکر می کنند جو بایدن 
در جرائم مربوط به پسرش مقصر است، اما تنها ۸ درصد 
از دموکرات ها و ۳۸ درصد از مستقل ها موافق این نظر 
بودند. حدود یک ســوم دیگر هم گفتند که جو بایدن 
حداقل کاری غیراخلاقی انجام داده اســت. در مقابل 
اکثریت قاطع دموکرات هــا )۵۸ درصد( معتقدند که 

رئیس جمهور هیچ اشتباهی انجام نداده است.
در این نظرســنجی احتمال مخالفت آمریکایی ها )۳۹ 
درصد( با استیضاح جو بایدن بیشتر از تأیید )۳۳ درصد( 
تحقیقات برای استیضاح او در مجلس نمایندگان است. 
حدود یــک چهارم گفته بودند که نه تایید می کنند و 
نه مخالف آن هســتند. دو سوم جمهوری خواهان )۶۷ 
درصد( هم انجــام این تحقیق را تأیید کردند، اما تنها 
۲۸ درصد از مستقل ها و ۷ درصد از دموکرات ها موافق 

آن بودند.
ë نگرانی از استمرار ریاست جمهوری بایدن ۸۰ساله

درحالی کــه اقتصاد امریکا از کرونا نجــات پیدا کرده، 
بســیاری از امریکایی ها نســبت به توانایی های بایدن 
۸۰ســاله باتوجه به ســن او ابــراز نگرانــی می کنند. 
نظرسنجی آسوشیتدپرس نشان داد که حدود ۴ نفر از 
هر ۱۰ نفر نحوه مدیریت جو بایدن در ریاست جمهوری 
را تایید می کنند، در حالی که ۶۱٪ امریکایی ها از نحوه 
مدیریت او رضایت ندارند. یکســال مانده به انتخابات 
امریکا و بایدن با چالش های متعددی در سیاست داخلی 
و خارجی امریکا مواجه اســت. جنگ غزه و اوکراین و 
فساد فرزندش، دموکرات ها را در موقعیت پیچیده ای 
قرار داده که احتمال جایگزین کردن بایدن با یک نامزد 
دیگر دموکرات برای رقابت با ترامپ را افزایش داده است.

تکرارادعاهایغربعلیهایران
دربیانیهمشترک
تروئیکایاروپا

 تروئیــکای اروپــا در بیانیه ای مشــترک با 
تکرار ادعاها علیه برنامه هســته ای و موشکی 
کشورمان از ایران خواستند تا به تعهدات خود 
در رابطه با قطعنامه 2231 شــورای امنیت 
سازمان ملل پایبند باشــد. انگلیس، فرانسه 
و آلمان پــس از برگزاری نشســت دوره ای 
شورای امنیت ســازمان ملل درباره قطعنامه 
2231 و بررسی شانزدهمین گزارش دبیرکل 
دربــاره اجرای این قطعنامه و برجام بیانیه ای 
مشترک منتشر و در آن ادعاهای بی اساس و 
خصمانه خود درباره ماهیت برنامه هســته ای 
ایــران را تکرار کردند. این کشــورها در این 
بیانیه  بدون اشــاره به کارشکنی های خود در 
امضا کنندگان  به عنوان  تعهداتشــان  اجرای 
برنامــه جامع اقدام مشــترک )برجام(، ایران 
را به نقــض تعهدات هســته ای اش ذیل این 
توافق متهم کردند و مدعی شــدند که ایران 
هیچ توجیه غیر نظامی برای ذخیره اورانیوم 
غنی شده خود که اکنون طبق گزارش آژانس 
بین المللــی انرژی اتمی بیش از 20 برابر حد 

تعیین شده در برجام است، ندارد. 

پایطالبانبازهمبهسازمان
مللبازنشد

برای بار سوم تصمیم در مورد واگذاری کرسی 
افغانستان به طالبان را به تعویق انداخته شد.

با خودداری ســازمان ملل از واگذاری کرسی 
افغانســتان به طالبان، "نصیــر احمد فایق" 
نماینده دولت پیشــین افغانستان در سازمان 
ملل در ســمت خود باقــی می ماند. مجمع 
عمومی ســازمان ملل قطعنامــه ای را بدون 
افغانســتان  انتقال کرســی  برای  رای گیری 
به یکی از نماینــدگان طالبان تصویب کرده 
است. ســازمان ملل همچنین اعلام کرد که 
دو مکاتبه در مورد کرسی افغانستان از طرف 
نماینده دائمی دولت سابق افغانستان و وزارت 
خارجه طالبان دریافت کرده اســت. پیشتر، 
سازمان ملل دو بار از انتقال کرسی افغانستان 
به طالبان امتناع کــرده بود. در حال حاضر، 
نصیــر احمد فایق، دیپلمات دولت پیشــین 
افغانســتان نماینده دائمی کابل در سازمان 
ملل محسوب می شــود. در پی حضور مجدد 
طالبان در راس قدرت در کابل در اوت ســال 
2021، ایــن گروه به دنبال گرفتن کرســی 
ســازمان ملل بود اما این سومین باری است 
که سازمان ملل درخواست طالبان افغانستان 
را رد می کند. ســازمان ملل تاکید کرده که 
برای به رســمیت شــناختن، طالبان باید به 
حقوق زنان، از جمله دسترســی به آموزش و 
اشتغال، تشکیل یک دولت فراگیر و پایبندی 

به تعهدات بین المللی متعهد باشد.

حملهموشکیبهشمال
فلسطیناشغالی

شــبکه المیادین لبنان از هدف قرار گرفتن 
شهرک صهیونیست نشین "المطله" در شمال 
ســرزمین های اشــغالی فلســطین همرز با 

جنوب لبنان خبر داد.
شــبکه المیادین به نقل از خبرنگار خود در 
جنوب این کشور اضافه کرد که توپخانه ارتش 
رژیم اســرائیل حومه شهرهای بلیدا و میس 
الجبل در جنــوب لبنان را هدف قرار داد که 
در پاســخ به این حمله، یک هدف نظامی در 
مجاورت شــهرک صهیونیست نشین المطله 
در شمال ســرزمین های اشغالی فلسطین با 
موشــک شلیک شده از ســمت لبنان هدف 
قرار گرفته است. خبرنگار المیادین افزود: به 
نظر می رسد که اطراف شهرک صهیونیست 
نشــین المطله به وســیله یک فروند موشک 

هدایت شونده هدف قرار گرفته شده است.
پیشــتر شــبکه 12 رژیــم صهیونیســتی 
صهیونیستی دوشنبه شب از حمله موشکی از 
جنوب لبنان به منطقه الجلیل علیا در شمال 
فلســطین اشــغاالی خبر داده و اضافه کرده 
بود که یک موشــک به شهرک کریات شمونا 

اصابت کرده است.
در همیــن حال حزب الله لبنــان با تایید این 
حمله موشــکی اعلام کرده بود که این اقدام 
در پاســخ به حمله دشــمن صهیونیستی به 
مراسم تشییع جنازه در دهستان عیتا الشعب 
انجام گرفته است. حزب الله همچنین به رژیم 
صهیونیستی هشــدار داد که بار دیگر تأکید 
می کنیم با هرگونه آســیب به غیرنظامیان از 
سوی دشــمن با مقابله به مثل همراه خواهد 

بود.

ایــن روز ها حکایت صدا و ســیما، حکایت 
که  است  اینستاگرامی  سلبریتی های  برخی 
به دلیل ناتوانی در تولید محتوای ارزشمند، 
ناچار می شوند با ایجاد حاشیه ولو به قیمت 
خودتخریبی، اصطلاحا روی مدار توجه باقی 
بمانند، تا از یاد نرونــد و به بقای خود ادامه 

دهند.

رســیدن به این ســطح از افول، برای رسانه ای که 
عنوان ملی را یدک می کشــد و تا همین چند سال 
پیش، جعبه جادویی و خاطره ســاز خانه های مردم 
بود، غم انگیز اســت. حال از آن جعبه، یک دستگاه 
مستهلک باقی مانده که هرازگاهی تصاویر و اصوات 
چشــم و گوش خراش از خود بروز می دهد و جالب 
آن که برای چنین محتوایی قرار اســت، ۴۳ درصد 

بیش از سال گذشته بودجه دریافت کند!
ë  ۴۳ درصد افزایش بودجه صداوسیما برای کدام

محتوا؟
 اکنون، اما با تصویب مجلس، سازمان برنامه و بودجه 
مکلف به افزایش ۴۳ درصدی سهم دولت در تامین 
اعتبارات سال ۱۴۰۲ سازمان صدا و سیما شده است.

همچنین باید توجه داشت که این افزایش در سنوات 
بعد از ســال ۱۴۰۳ به عنوان پایه افزایش سنواتی 
خواهد بود. این خبری اســت که اواخر آبان ســال 
جاری منتشر شد تا اذهان عمومی بار دیگر نسبت 
به یک پول پاشــی چندهزار میلیاردی برای سازمان 
صدا و سیما آماده و بلکه شاید شدت انتقادات به این 

مساله کمی سرشکن شود.
البته پیشــتر و در شهریور ســال جاری این عدد از 
سوی ســخنگوی کمیســیون تلفیق مجلس، ۷۵ 
درصد عنوان شــده بود. افت علاقه و اقبال عمومی 
به برنامه های صدا و سیما، اختصاص زمان بیشتر به 
آگهی های تجاری و سوءاستفاده از منابع ملی برای 
تولید آثار نمایشــی و برنامه های ترکیبی با کیفیت 
پایین، مدیریــت ناکارآمد در بهره گیری از نیرو های 
فرهنگی و هنری و مدیریت جناحی در اکثر برنامه ها 
به ویژه در حوزه سیاسی، از جمله انتقادات مهمی به 

نحوه عملکرد رسانه ملی است.
رسانه ای که با سوگیری برنامه های خبری و تحلیلی 
به ویژه در حوزه سیاســی، پنهان کاری و مهندسی 
اخبار، اعتماد عمومی نســبت به خود را نابود کرده 
تا از تلویزیون و خاطرات خوش سال های دور، امروز 
تنها یک رسانه پرخرج و انحصاری باقی بماند که در 

حال سقوط است.
ë منابع بودجه سازمان صدا و سیما چیست؟

براســاس ماده ۲۲ قانون اساســنامه سازمان صدا و 
سیمای جمهوری اســلامی مصوب ۸ دی ۱۳۵۹ ، 

بودجه این سازمان از ۸ محل زیر تامین می شود:
۱ - درآمد های ناشی از واگذاری حق پخش و توزیع 
محصولات و ارائه خدمات سازمان به اشکال مختلف.

۲ - عواید حاصل از اجرای قانون توســعه شــبکه 
تلویزیونی کشور.

۳ - درآمد های ناشی از فعالیت های تولیدی و سود 
مربوطه به آن ها.

۴ - وجوه دریافتی از محل بودجه کل کشور و سایر 
وجوهی که به عناوین دیگر از طرف دولت در اختیار 

سازمان گذاشته می شود.
۵ - اعتبارات از محل بودجه عمرانی کشور.

۶ - درآمد های ناشــی از اجــرا و پخش برنامه های 
تبلیغاتی و آگهی های بازرگانی.

۷ - کمک های نقدی یا غیر نقدی اشخاص حقیقی 
و حقوقی.

۸ - عواید دیگری که طبق قانون یا مقررات دیگر به 
سازمان تعلق می گیرد.

همانطور که در این ماده قانونی آمده، روشــن است 
که بخش عمده ای از بودجه سازمان صدا و سیمای 
جمهوری اسلامی ایران توسط دولت و از محل منابع 

عمومی کشور تحت عنوان بودجه کل کشور، بودجه 
عمرانی، بودجه توســعه شبکه، سایر وجوه دولتی و 

کمک های اشخاص حقوقی تامین می شود.
در قانون برنامه توســعه و سایر قوانین مرتبط، ماده 
قانونی که ســهم دولت از هزینه های سازمان صدا و 
سیما را تعیین کرده باشد یافت نشد و تنها بر اساس 
ماده ۹۳ قانون برنامه ششــم توســعه کشور، دولت 
مکلف اســت از ابتدای اجرای قانون برنامه در قالب 
بودجه سنواتی، سهم خود در تامین بودجه سازمان 
صدا و ســیما را حداقل به میزان هفت دهم درصد 

بودجه عمومی دولت لحاظ و تخصیص دهد.
ë بودجه ۱۴۰۲، چه باید می شد و چه شد؟

شاید دقیق ندانید که برای ساخت و پرداخت همین 
برنامه ها و محتوای نامرئی که از تلویزیون ملی تماشا 
می کنید، ۷ هزار و ۹۳۸ میلیارد تومان بودجه تصویب 

و تخصیص شده است.
توجه کنیــد که ایــن بودجه برای یک دســتگاه 
سیاســت گذار اســت، که زیرمجموعه ای برای آن 
معرفی نشده اســت، عددی که احتمالا، ۵ درصد از 
منابع حاصل از کاهش مصرف گاز و برق در ســال 

گذشته بود که قرار شد به صدا و سیما برسد.
یعنی دقیقا در زمســتان سال گذشته و درحالی که 
بســیاری از صنایع کشور به دلیل قطعی گاز و برق 
در حال تعطیل شــدن بودنــد، در تبصره ۱۵ ماده 
واحده لایحه بودجه ۱۴۰۲ با عنــوان برق و انرژی 
)احکامی که قابلیت دائمی شدن دارند( آمده بود که 
به دولت اجازه داده می شــود تا سقف پنج درصد از 
منابع حاصل از کاهش مصرف گاز و برق ناشــی از 
پخش برنامه های فرهنگ سازی توسط سازمان صدا 
و سیمای جمهوری اســلامی ایران و سایر رسانه ها 
)به تشخیص شرکت ملی گاز و توانیر( در قالب عقد 

قرارداد به این سازمان پرداخت شود.
جزئیات ایــن بودجه برای تولید برنامه های مختلف 
در سال ۱۴۰۲، شــامل مواردی، چون پخش خبر، 
گزارش هــا و مســتندات خبری تلویزیونــی، اداره 
دفاتر خارج از کشــور، برنامه تأمین، تولید و پخش 
سیما، تولید و پخش سیمای مراکز استانی، تأمین 
برنامه های خارجی، تولید و پخش سیمای سراسری، 
پخش سیمای شبکه های برون مرزی، برنامه تولید 
و پخش صدا، پخش صدای اســتانی، پخش صدای 
سراسری، پخش صدای شبکه های برون مرزی بود که 

در جزئیات این بودجه گنجانده شد.
همچنیــن در بخش صــوت و تصویــر فراگیر در 
فضای مجازی )ساترا(، صدور مجوز های مربوطه در 
حوزه انتشار صوت و تصویر فراگیر در فضای مجازی و 
تأمین و تولید برنامه های صوتی برای عرضه در بستر 
فضای مجازی و شبکه های تعاملی و همچنین تأمین 
و تولید برنامه های تصویری برای عرضه در بســتر 
فضای مجازی و شبکه های تعاملی، قرار گرفته که با 
توجــه به جمعِ بودجه ای دو هزار و هفتصد و هفتاد 
و پنج هزار میلیارد( نسبت به سالِ قبل، ۱۰ درصد 
افزایش بودجه داشت. البته هیچ گزارش مالی شفافی 
از عملکرد صدا و سیما و درآمد ها و هزینه های آن در 

دست نیست. همچنین مشخص نیست، منابع صدا 
و سیما که بر اساس پیش بینی بودجه، سال جاری 
نزدیک ۱۴ هزار میلیارد تومان است، برای چه اموری 

هزینه شده است.
توجه داشته باشــید که صدا و سیما اکنون، دارای 
بیش از ۷۰ شبکه فعال اســت. به این معنا که اگر 
بخواهیم برای جســتجوی محتوای مناسب در هر 
یک از این شبکه ها یک دقیقه زمان صرف کنیم، در 
نتیجه حدود یک ســاعت و پانزده دقیقه از وقت ما 

خواهد گرفت!
این شبکه ها شامل ۲۸ شــبکه سراسری، ۹ شبکه 
برون مرزی، ۳۲ شــبکه استانی، سه شبکه محلی و 

سه شبکه منحل شده است.
در حالی که هنوز لزوم نیــاز و هزینه برای این ۷۰ 
شبکه مرکز سوال بود، پیمان جبلی، رئیس سازمان 
صداوسیما در حاشیه جلســه هیئت دولت در آبان 
سال جاری، در جمع خبرنگاران با اشاره به طراحی 
کانال های تلویزیونی برای حوزه های انتخابیه، اظهار 
داشت که »صداوسیما در حال طراحی ۲۰۰ کانال 
تلویزیونی برای حوزه های انتخاباتی است که علاوه 
بر شبکه های اســتانی، ۲۰۰ شبکه برای حوزه های 
انتخاباتی راه اندازی شــود. با توجه به اصلاح قانون 
انتخابات مجلس شــورای اســلامی، این اجازه به 
صداوسیما داده شده تا از ظرفیت خود برای تبلیغات 
داوطلبان مجلس شورای اســلامی استفاده کند.« 
مســیری که به نظر می رســد بیش از نیاز، بیشتر 
شبیه به راه و توجیحی برای صرف بودجه چند هزار 
میلیاردی صداوسیما است. البته پول پاشی های هزار 
میلیاردی برای صدا و سیما، اسم رمز های دیگری نیز 

دارد، مانند سریال های الف ویژه یا فاخر!
ë  سریال های سلمان فارســی و موسی دو هزار

میلیارد بودجه می خواهند!
»فاخــر«، معمولا به ســریال هایی گفته می شــود 
که سرمایه ساختشــان، بسیار دســت ودل بازتر از 
تعریف های معمول ساخت سریال در تلویزیون است. 
سریال هایی، چون »مختارنامه« و »یوسف پیامبر« از 
جمله آثار فاخر پخش شــده از تلویزیون هستند. با 
همین تعریف دو سریال »سلمان فارسی« و »موسی 
کلیم الله« سال هاســت که ذیل بودجه صدا و سیما 
مبنی بر ساخت آثار فاخر قرار گرفته اند، با این حال 
تا این لحظه، ســاخت آن ها به بهانه کسری بودجه 
به تعویق افتاده اســت. در این راستا سال گذشته، 
محمدرضا میرتاج الدینی، نایب رئیس کمیســیون 
برنامه و بودجه مجلس، ضمن تشکر از صدا و سیما 
برای ســاخت این دو سریال که دو سال است تولید 
آن ها آغاز شده اظهار کرد که سریال های مذکور، دو 
هزار میلیارد بودجه می خواهند و سالی هزار میلیارد 
باید تزریق بشــود تا این ها راه بیفتند. با بودجه های 
محدود صداوســیما به جایی نمی رســند و ما باید 
به دنبال منابع جدیــد برای حمایت از این کار های 
بزرگ، نوسازی تجهیزات رسانه ملی و آنتن هایی که 
دارند؛ ماهواره هایی که قرارداد می بندند و بخش های 

خصوصی و تحریم هایی که ایجاد می شود!

بماند که پروژه »موســی کلیم الله« بیش از هشت 
سال و سریال »سلمان فارسی« بیش از ۴ سال )طبق 
برخی اخبار ۹ سال( است که آغاز به کار و تقریبا هر 

سال بودجه دریافت کرده اند.
ë !پرسه در گذشته، برداشت از صندوق توسعه ملی

در لایحــه بودجه ۱۴۰۲، جمع کل هزینه های صدا 
و ســیما به مبلغ ۱۳۹۳۲ میلیــارد تومان تخمین 
زده شده بود. از این میزان، کمتر از نیمی آن یعنی 
۶۴۰۰ میلیارد تومان، باید از منابع اختصاصی صدا و 
سیما )تبلیغات و سایر فعالیت های اقتصادی( تامین 
و ۵۶ درصد باقی مانده یعنی ۷۵۳۲ میلیارد تومان، 
از بودجه عمومی )پول فروش نفت و مالیات( تامین 

می شد.
با این توضیح، در میان ۱۷ شرکت و مؤسسه زیان ده 
بودجه ۱۴۰۲، صدا و سیما با گردش مالی ۱۴ هزار 
میلیــارد تومانی، به عنــوان زیان ده ترین مجموعه 
انتفاعی کشور ظاهر شده است، که زیان آن از بودجه 

عمومی تامین می شود!
سازمانی که با وجود اینکه یکی از بودجه خوارترین 
نهاد های کشــور اســت، گاهی برای توسعه کمی و 
کیفی برنامه های تولیدی، پویانمایی، مستند، فیلم و 
سریال با کمبود بودجه مواجه و حتی درب صندوق 

توسعه ملی نیز سخاوتمندانه برای آن گشوده شد.
در واقــع، صداوســیما در بودجــه ۱۴۰۰، مجاز به 
برداشــت تا ســقف ۱۵۰ میلیون یورو از صندوق 
توســعه ملی بود که این برداشت، پیش تر در برنامه 
ششم توسعه تصویب شده بود؛ و این بدان معناست 
که برداشت ها برای برداشت از صندوق توسعه ملی 
توسط صداوسیما کاملا قانونی طی سال ها انجام شد.

یادآوری کنیم که این برداشت درست در اوج روز های 
بی آبی مردم خوزستان ، رکورد شکنی در آمار ابتلا 
و مرگ و میر در سایه بی برنامگیِ واکسینه کردن و 
هزاران مشــکل دیگر، رخ داد. رقمی که معادل آن 
می شــد ۶۵ میلیون دوز واکسن آستارازنکا خرید و 

تمام مردم ایران را واکسینه کرد.
ë  صداوسیما ؛ سازمانی که درباره مصارف بودجه

گزارش نمی دهد و معمای سهمش از بودجه ۱۴۰۳ 
مجهول است!

در ایــن پیوند، لازم اســت اضافه کنیم که صندوق 
توسعه ملی با چه هدفی تشکیل شده است؛ مقصود، 
تبدیل بخشــی از درآمد های ناشی از فروش نفت، 
گاز، میعانات گازی و فرآورده های نفتی به ثروت های 
ماندگار، مولد و ســرمایه های زاینــده اقتصادی، و 
همچنین حفظ سهم نسل های آینده از منابع نفت 
و گاز و فرآورده های نفتی بود، به طوری که اســتفاده 
از منابع آن باید به گونه ای باشــد که در جهت این 

اهداف اجرا شود.
اما ســوال اینجاســت، صدا و ســیما به جز پخش 
ســریال های تکــراری یــا محتــوای بی کیفیت با 
پایین ترین آمار بیننده، از بودجه چند هزار میلیاردی 
خود چه استفاده ای برده است که دوپینگ صندوق 
توسعه ملی و سایز هزینه ها برای آن معقول به نظر 

بیاید؟
جالب آنکه این هزینه ها در شرایطی صورت می گیرد 
که دستگاه های مربوطه حتی گزارش جزئی از نتایج و 
اثرات اختصاص منابع در طی سال ها را ارائه نمی دهند 
تا مشخص شود، به چه میزان پرداخت های چنینی 
و نیز کاربرد آن، در راســتای اهداف تعیین شده در 
اساسنامه صندوق توسعه ملی )به عنوان ذخیره ارزی 
متعلق به عموم کشور( و حتی همان بیت المال ضمن 

حفظ سرمایه گذاری ها و ثروت های ملی انجام شد؟
سوالی که سال هاست پاســخ آن، تنها یک علامت 
ســوال است. حال باید دید بودجه ۱۴۰۳ برای صدا 
و سیما چگونه رقم خواهد خورد. بودجه ای که نوید 

افزایش آن از ماه ها پیش داده شده بود!

نماینده مردم بابلسر و فریدونکنار در مجلس شورای 
اسلامی گفت:آقای رئیس جمهور؛ وقتی تا ۳ میلیون 
تن برنج تولید کردیم، برای چه ۲ میلیون تن برنج 

وارد شده است؟
علی اصغر باقرزاده در نشست علنی مجلس شورای 
اســلامی در نطق میان دســتور خود با اشــاره به 
مشکلات کشاورزان شمال کشور،تاکید کرد: آقای 

رئیســی؛ صدای مظلومیت و ظلم صورت گرفته به 
کشاورزان برنجکار را نشنیده اید؟ امروز نه تنها وعده 
هایی که داده شــده است عملی نشــده و برنج در 
انبارها مانده است، بلکه شاهدیم  که قیمت بسیاری 
از موارد مورد نیاز برای کشــاورزان  افزایش داشته 

است.
نماینده مردم بابلسر و فریدونکنار در مجلس با اشاره 

بــه موضوع واردات برنج، تصریح کرد: درخواســت 
دارم گشت ارشــاد خود را به موضوع واردات برنج 
اختصاص دهید که البته بنده معتقدم شبیه موضوع 
چای دبش در موضوع واردات برنج هم صورت گرفته 
است. آقای رئیس جمهور وقتی تا ۳ میلیون تن برنج 
تولید کردیم؛ برای چه ۲ میلیون تن برنج وارد شده 
است؟ موضوع این است که این دو میلیون تن برنج 

را چه کســی وارد کرده اســت؟ آیا نیاز کشور ما ۲ 
میلیون تن برنج اســت که وارد شود؟ آقای رئیس 
جمهور ؛این دو میلیون تن برنــج با چه ارزی وارد 
شــده است؟ در حالی که ما امروز برای واردات دارو 
دچار مشــکل تامین ارز هستیم؛ لذا از دستگاه های 
نظارتی درخواست دارم در این موضوع واردات برنج 

و ارزهای تعلق یافته ورود پیدا کنند.

نماینده مجلس:

اتفاقی شبیه چای دبش در موضوع واردات برنج هم صورت گرفته است

صداوسیما ؛ سازمانی که معمای سهمش از بودجه ۱۴۰۳ مجهول است!

بودجه غیر شفاف »ساختمان شیشه ای«

پیکر قربانیان حملات اسراییل در بیمارستان
APA /شهدای الاقصی در نوار غزه 
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نمکبرزخمکهنهکارگراننپاشید
جمال ملا/ فعال  صنفی  

 یکی از اقشــار فرودســت که در جامعه ایران به شــدت 
آسیب پذیر بوده و دچار مشکلات سخت معیشتی و به طبع 
آن گرفتار مســایل اجتماعی و اقتصادی  است، قشر ضعیف 
کارگر اســت؛ این در حالیست که مسئولان باید بدانند که 
اگر کارگران نباشند، چرخ های صنعت، تولید و خدمات به 
هیچ وجه در کشــور نمی چرخد و در نتیجه ی آن، اقتصاد 
کشور به طور کلی متوقف و سپس به یکباره فلج خواهد شد. 
هرچند کارگران مهم ترین بخش از جمعیت کشور هستند 
و حضور موثر در عرصه های مختلف دارند ولی متاســفانه 
سال هاست که مورد بی مهری های زیادی قرار گرفته و گویا 
دیواری کوتاهتر از آن ها برای مســئولان متصور نیست؛ بار 

همه مشکلات بر دوش کارگران است. 
مســئولان گاه و بیگاه به دســتمزد ناچیز کارگران تعرض 
کــرده و افزایش آن را موجب ایجاد و افزایش تورم قلمداد 
می کننــد در حالی که این ســوالات را بایــد مطرح کرد 
که مگر میزان دســتمزد کارگران چقدر هســت که بتواند 
باعث ایجاد تورم در ســطح کشور بشود؟ مگر قدرت خرید 
کارگران در چه حدی هست که بتواند آمار و ارقام خریدها 
و مبــادلات را جابجا کند و تقاضا را آنچنان بالا ببرد که با 
عرضه همخوانی نداشــته باشد تا در نتیجه، سبب افزایش 
تورم شــود؟وزیر کار در اظهاراتی جدید –که البته پیش از 
این هم این نوع گفته ها ســابقه داشته است- عنوان کردند 
که افزایش دســتمزد کارگران باعث افزایش تورم می شود؛ 
ما کارگــران به خوبی می دانیم که ایــن اظهارات اولین و 
احتمالًا آخرین ســکانس این فیلم نخواهد بود چون سال 
گذشــته نیز رئیس کل ســابق بانک مرکزی و تعدادی از 
نمایندگان مجلس و برخی دیگر از مســئولان به کرات این 

مطلب را عنوان کرده بودند.
 نگرانــی اصلی متوجــه مذاکرات مزدی پیش رو  اســت 
مذاکراتی که قرار است برای یک سالِ تمام تکلیف معیشت 

بیش از نیمی از جمعیت کشور را مشخص کند.
این اظهارات در حالی مطرح می شود که مدت زمان زیادی 
تا پایان سال و شــروع مذاکرات چندجانبه شورایعالی کار 
جهت تعیین دســتمزد کارگران برای ســال ۱۴۰۳ باقی 
نمانده اســت و گویا وزیر کار به این وسیله می خواهد این 
ســیگنال را به اعضای شورایعالی کار مخصوصاً کارفرمایان 
ارسال نماید که با قدرت تمام در جلسات حضور پیدا کنند 
و زیر بار خواســته های نمایندگان کارگران در شــورا برای 
افزایش دســتمزد مطابق سبد معیشت و نرخ تورم رسمی 
نروند و بدانند که همــه جوره دولت هوای آن ها را خواهد 

داشت.
وزیر کار به عنوان دبیر شــورایعالی کار، قصد دارد این پیام 
را به نمایندگان کارگران در این شورا بدهد که توقع زیادی 
نداشته باشند و زیاد بر سر افزایش قانونیِ حداقل دستمزد 

سال آینده پافشاری نکنند، چون تورم ایجاد می شود.
»اظهارات اینچنینی از طرف برخی از مسئولان رده بالا این 
شــائبه را ایجاد می کند که آیا این افراد واقعاً خود به نوعی 
کارفرما نیســتند و یا تابع نظرات کارفرمایان شــرکت های 
بزرگ و قدرتمند که هزاران کارگر برایشــان کار می کنند، 

قرار نگرفته اند« .
دولــت، هــوادار و مدافــع کارفرمایــان اســت و احتمالًا 
استدلال شــان برای حمایت این اســت که شرکت ها برای 
دولت درآمد مستقیم از قبیل پرداخت مالیات، عوارض و ... 
یا درآمد غیر مستقیم دارند ولی کارگران چه درآمد زایی و 

سودی برای دولت دارند؟ 

 اقتصــاد ایران درگیــر ناترازی های 
مزمن شده و این معضل به ایجاد تورم 
پنج  کم  اســت. طی دست  انجامیده 
دهه گذشــته به دلیل عدم تناسب در 
منابع و مصارف در پنج بخش شــامل 
بودجه ای،  بانکی، ارزی، انرژی، مالیات 
و مسائل رفاهی دچار ناترازی هستیم.

ریشه  معضل ناترازی به ساختارهای اقتصاد 
علاج  راهکارهای  کارشناسان،  و  برمی گردد 
آن را کاهش هزینه تراشــی دولت ها، واقعی 
شــدن قیمت، مدیریــت بازارهــا، کاهش 
تســهیلات تکلیفی، شــفافیت صورت های 
مالی، تنظیــم بودجه های مولــد و اصلاح 
ارتباطــات شــبکه بانکی، دولــت و بخش 

خصوصی می دانند.
ناترازی ها«  ایران، رفع  در همایش »اقتصاد 
که هفته گذشــته برگزار شد، کارشناسان و 
مسئولان به صورت مفصل به ریشه های عدم 
تعادل در اقتصاد ایران پرداختند و همگی بر 
این باورند که برای داشتن یک اقتصاد سالم 
بدون تورم باید به اصلاح فرآیندهای گذشته 

بپردازیم. 
در غیر ایــن صورت معضلاتی مثل رشــد 

نقدینگی، جهش ادواری بازارها، هزینه های 
سنگین سیستم دولتی و ناترازی بانک ها که 
هم اکنون دچار آن هستیم برطرف نخواهد 

شد.
تقریبا در تمام سطوح اقتصاد از یارانه گرفته 
تا انرژی، بودجه ســالیانه، تراز تجاری، نظام 
بانکی، حقوق بازنشستگان، تولید و مصرف 
دچار ناترازی هســتیم و به گفته ابوالفضل 
نجارزاده - مدیرعامل بانک ملی - هم اکنون 
سیاســت هایی اعمال می شــود که به جای 
رفــع ناترازی، آن را تشــدید می کند. بانک 

باید خلــق بنگاه کند، اما تبدیل به بنگاه دار 
شده اســت. خروج از بنگاه داری نیز راحت 
نیست و بانک ها در حوزه واگذاری بنگاه ها با 
هستند.درخصوص  روبرو  بسیاری  مشکلات 
عدم همخوانی منابع و مصارف در بودجه نیز 
به باور کارشناســان، دولت باید بودجه های 
غیرمولد خود را کنترل کند تا بتواند کسری 

بودجه خود را پوشش دهد. 
در آن صورت دیگر نیازی نیست که کسری 
بودجه با روش هایی به جز روش های مرسوم 
تامین شــود. در واقع باید کســری بودجه 

را حــذف کرد، نه اینکــه آن را تامین مالی 
نمود.مرکــز پژوهش های مجلس در تحلیل 
ناترازی پنهان در شبکه بانکی ایران نوشته 
اســت: ناترازی یا اعسار ترازنامه ای در سایر 
کشــورها، معمولًا در اثر انقبــاض ناگهانی 
اقتصاد یا سقوط یکی از بازارهای دارایی رخ 
می دهد که نــاگاه ارزش دارایی های بانک 
را تنزل می دهد و تعادل دارایی ها و بدهی 

های بانک را به هم می زند. 
اما در ایران علت اساســی بروز ناترازی در 
شــبکه بانکی، عدم تناســب دائمی سرعت 
رشــد بدهی ها با قابلیت رشــد دارایی های 
شــبکه بانکی به ویژه در سال های ۱۳۹۶-

۱۳۹۳بوده است.با اینکه در اقتصاد کشور به 
ســبب افت نرخ تورم، پایین بودن متوسط 
اقتصــادی )غیرنفتــی(، رکود  نرخ رشــد 
مســتغلات و کاهش امکان ســودآوری از 
منشــأ تزریق درآمد نفت و واردات )مشابه 
دهه ۱۳۸۰(، قابلیت ســودآوری و کســب 
بازدهی بــه طور معنــا داری افــت کرده 
است، اما سرعت رشــد بدهی های بانک ها 
)رشــد نقدینگی( به طور متناسب کاهش 
نیافته است. حســین درودیان - کارشناس 
اقتصادی - در تبییــن ادوار تورمی اقتصاد 
ایران با تفکیک تورم متوســط و بلندمدت 
و جهش هــای تورمی می گوید در یک روند 

بلندمدت، نظام سیاســی و اجتماعی ایران 
دچار یــک اضافه بار )Overload( شــده 
اســت، به این معنا که اهداف، مسئولیت ها 
و تعهداتی که بــرای خود ایجاد کرده فراتر 
از ظرفیت و توان او اســت. دولت سیزدهم 
برای کنترل عوامل منجر به ناترازی و تورم 
راهکارهایی را از دو سال قبل در دستور کار 

قرار داده است.
 شــفافیت در صورت هــای مالــی بانک ها، 
حسابرسی، کنترل نقدینگی، ارائه ۱۴ راهکار 
بازنشستگی  ناترازی صندوق های  برای رفع 
و مدیریت مصرف انرژی از اقدامات صورت 
گرفته اســت.در این زمینه ســید احسان 
خاندوزی - وزیــر اقتصاد - اظهار کرده که 
تیم اقتصادی دولت برای حرکت در اصلاح 
عیوب ســاختاری و رفــع ناترازی ها همگرا 
شده است و نمونه این همگرایی کاهش تراز 
عملیاتی بودجه ســال ۱۴۰۳ )که از بیش 
از ۴۰۰ هــزار میلیارد تومان به حدود ۳۰۰ 
هزار میلیارد تومان رســیده است(، اصلاح 
باگ های ناتراز و تصویــب بندهای کاهنده 
ناترازی است که در برنامه هفتم به سرانجام 
رســیده و نشان می دهد اراده مغز اقتصادی 
دولت بر اصلاح ســاختارها و رفع ناترازی ها 
جدی اســت و مصوبات روی کاغذ محدود 

نمی شود.

تعادل  اقتصاد  ایران بهم  خورده  است

دخل و  خرج  ناتراز ما 

عضو هیأت مدیره کانون عالی انجمن های صنفی کارگران ساختمانی درباره آخرین وضعیت بیمه کارگران ساختمانی 
گفت: عدم اجرای بیمه کارگران ساختمانی به مرور موجب کاهش تعداد کارگران بیمه شده است و تا کنون بعد از اجرای 
قانون جدید، هیچ کارگر جدیدی بیمه نشده است.هادی ساداتی ادامه داد:  در سال های اخیر افزایشی در بیمه کارگران 
ساختمانی نداشتیم ولی سازمان تامین اجتماعی همچنان از محل صدور پروانه های ساختمانی منابع خود را دریافت 
کرده است. رکود بخش ساختمان باعث بیکاری 70درصدی کارگران ساختمانی شده است.ساداتی گفت: مازندران قریب 
به 70هزار کارگر ساختمانی شناسایی شده دارد که نزدیک به 20هزار نفر در انتظار بیمه تامین اجتماعی هستند.سازمان 
تامین اجتماعی چندین ســال است که تعهد خود را نسبت به بیمه  کارگران ساختمانی کاهش داده؛ تعداد زیادی از 
کارگران  در صف بیمه  هستند و از سوی دیگر همزمان  بیمه ی بسیاری دیگر قطع شده است. قانون سال 93 در واقع 
بعد از مدتی ضمانت اجرای خود را از دست داد و قرار شد »طرح اصلاحیه ماده5 بیمه کارگران ساختمانی« اصلاح شود. 

قانون جدید بیمه کارگران ساختمانی در واقع قرار است کمبود منابع صندوق تأمین اجتماعی را جبران کند.

بیمهکارگرانساختمانیمتوقفشد
رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت که در اصلاحات لایحه بودجه ســال آینده هزینه متناسب ســازی حقوق 
بازنشســتگان و جداولی در رابطه با بخشــی از مصارف بودجه دیده شده است. داود منظور با اشاره به رد لایحه 
بودجه ســال آینده در مجلس، تصریح کرد: مهم ترین دغدغه نمایندگان، مسئله مربوط به متناسب سازی حقوق 
بازنشســتگان بود، اما تاکید کردیم که هزینه ها و انواع پرداخت ها از جمله به بازنشســتگان، هزینه های جاری، 
هزینه های مالی و غیره مربوط به بخش دوم لایحه است. در اصل طبق مصوبه مجلس امسال بودجه در دو بخش 
ارائه می شــود.وی با بیان اینکه ایراد نمایندگان بیشتر به بخش دوم، یعنی مخارج و هزینه ها بود، اظهار کرد: در 
همان جلسه اعلام کردیم آمادگی داریم برای متناسب سازی حقوق بازنشستگان منابع لازم را تامین کنیم. اصرار 
نمایندگان این بود که این موضوع حتما در لایحه به طور صریح ذکر شود و بنابراین این موضوع در لایحه دیده 
شد. منظور گفت: چند مورد تغییرات مختصر دیگر هم در لایحه اصلاح شده، انجام شده . وی افزود: سعی کردیم 

در لایحه اولیه بودجه  و لایحه ای که نهایی شد، سیاست های کلی برنامه هفتم را لحاظ کنیم.

اصلاحاتلایحهبودجه۱۴۰۳اعلامشد

یادداشت

اخبار  کوتاه

اقتصادمنطقهیوروبهچراغقرمزرسید
بر اســاس نظرســنجی، اقتصاد منطقه یورو در رکود اســت و رکود در فعالیت های تجاری منطقه یورو در ماه 
دســامبر به طرز شگفت آوری عمیق تر شد.داده های رسمی نشــان دادند که اقتصاد منطقه یورو در سه ماهه 
گذشــته، ۰.۱ درصد کاهش یافت و شــاخص مدیران خرید دسامبر نشان می دهد که فعالیت در هر ماه از این 
ســه ماهه کاهش یافته اســت. این دو فصل متوالی انقباض اقتصادی را نشان می دهد که با تعریف فنی رکود 

مطابقت دارد. بانک مرکزی اروپا پیش بینی رشد خود را برای سال های ۲۰۲۳ و ۲۰۲۴ کاهش داده است .

اعلامجزییاتتهاترچای
بابدهینفتیسریلانکا

مدیر اجرایی ســندیکای کارخانه های چای شمال کشور گفت: وزیر 
جهاد کشاورزی قول داده است که امسال بازار چای را تنظیم کند و 
واردات چای به ایران را به 35 هزار تن در ســال جاری محدود کند 
با این حال در هشــت ماهه امســال 28500 تن چای به ایران وارد 
شــده است.محمدصادق حسنی گفت: از ابتدای سال جاری تاکنون 
6800 تن چای از سریلانکا به ایران وارد شده، از این میزان 1680 
تن آن در آبان ماه وارد شــده که مربوط به همان معامله تهاتری با 
سریلانکا و در ازای بدهی نفتی این کشور به ایران است.وی افزود: در 
پی تهاتر چای به جای بدهی نفتی ســریلانکا به ایران واردکنندگان 
چای از سریلانکا دیگر منتظر تخصیص ارز از بانک مرکزی نمی مانند 
و همچنین مقید به این نیســتند کــه در صورت خرید داخلی ثبت 
سفارش برای واردات چای از ســریلانکا را به انجام برسانند که این 
موضوع به متضرر شدن تولیدکننده داخلی چای انجامیده است. وی 
گفت: به طور معمول نیاز ایران به چای وارداتی 60 هزار تا 65 هزار 

تن در سال است.

گرانفروشی۷هزارتومانیشیر

وزارت جهاد کشــاورزی آخرین نرخ مصــوب محصولات لبنی را 
اعلام کرد و با گرانی فروشــی و عدم عرضــه محصولات تنظیم 
بازار توسط برخی صنایع لبنی برخورد کرد. صنایع لبنی شیرخام 
را به صــورت یارانه ای و با قیمت مصــوب دریافت می کنند و از 
طرفی اجازه صادرات محصــولات تولیدی با ماده اولیه یارانه ای 
به آنها داده شده اســت آنها نیز باید 4 محصول خود را با قیمت 
مصوب در بازار عرضه کنند. اما شاهد گران فروشی و عدم عرضه 
محصولات تنظیم بازاری توســط برخی از صنایع لبنی هستیم.به 
تازگی مدیریت بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد 
کشــاورزی در بازدید از یکی از کارخانه های صنایع لبنی به این 
گران فروشی اشاره کرده است.در این گزارش، تخلفاتی مانند عدم 
تولید نوعی خامه برای بازار داخلی،  گرانی فروشــی شیر نایلونی 
18 هزار تومانی به قیمت 19 هزار تومان و  شیر بطری کم چرب  
یک لیتر 21 هزار و 600  تومانی به 28 هزار و 500 تومان ، عدم 
تولید پنیر یو اف 400 گرمی و ماست 2.5 کیلوگرمی تنظیم بازار 

مشاهده می شود.

 در شــرایط کنونی فصل مشترک سخنان 
همه فروشــندگان بازار  لوازم  خانگی می 
رســد به »رکود و نبود خریداران واقعی«.

گرچه با نمایشــگاه های مختلف که جای 
پایی در دل مردم باز کرده اند و لوازم خانگی 
را به شکل قسطی در اختیار خریداران می 
گذارند، وضعیت خرید این کالاها کمی رونق 
یافته است اما باز هم به گفته فروشندگان، 
مثل قبل، مردم لوازم خانگی را نمی خرند 
و از این قضیه فروشــگاه های لوازم خانگی 
ضرر کرده اند؛ حالا چه لوازم خانگی بزرگ 
باشــد و چه خُرد.محمــد حاجی محمدی، 
یکی از فروشــندگان و شــرکت کنندگان 
در نمایشــگاه لوازم خانگی است که در این 
زمینه می گوید: مردم به این نگرش رسیده 
اند که جنــس خارجی کیفیت بهتر و دوام 
بیشتری داشــته و به همین سبب اگر پول 
بیشــتری هم برای آن بپردازند حداقل می 
توانند از کیفیت مناســب تری سود ببرند؛ 

بنابراین ســعی می کنند که کالای قاچاقی 
بدون خدمات بخرند تا اینکه کالای ایرانی 
را انتخاب کنند.رضا صدر از دیگر کســانی 
است که نمایندگی یکی از محصولات لوازم 
خانگی ایرانــی را دارد. او علــت این همه 
رکــود را انتظار و دودلی مــردم می داند و 
می گوید: این قیمت ها کاذب است و مثل 

حبابی اســت که فقط بــازار را تحت تاثیر 
قــرار می دهد.وی می افزایــد: مغازه داری 
که هزینه کرده اســت، می خواهد سودی 
هم در برداشته باشد اما دولت حمایتی در 
قبال کاهش قیمت ها نمی کند و در نتیجه 
فروشــنده نیز حاضر است جنسش در انبار 
بمانــد تا اینکه ضرر کنــد و این باعث می 

شود که تولید کننده هم کمتر تولید کنند 
و ضرر ببیند.

این همان موضوعی است که رئیس اتحادیه 
صنف فروشندگان لوازم خانگی هم در مورد 
آن اظهــار نظر کرده و می گوید: هم اکنون 
به دلیل نبود برخــی از قطعاتی که باید از 
خارج وارد کنیم و به دلیل نوسانات ارزی و 
گرانی این کالاها تولید کننده با مشــکلات 

جدی روبرو است.
علیرضا قندی با اظهار خشنودی از اینکه ما 
در زمینه تولید لوازم خانگی بزرگ توانسته 
ایم موفق باشــیم اما در زمینه لوازم خانگی 
خُرد با مشکلاتی روبرو هستیم، می افزاید: 
در عین حال برخــی از لوازم و برای نمونه 
موتور یخچال را بایــد از خارج وارد کنیم. 
به خاطر نوسانات ارزی و گرانی دلار، لوازم 
خانگی تولید شــده در داخل کشــور پای 
تولید کننده گران درمی آید و همین باعث 
می شود که مردم کمتر رغبتی برای خرید 

داشته باشند.
وی تاکیــد می کند: با وجــود اینکه ایران 

توانســته در زمینــه تولید لــوازم خانگی 
پیشرفت های زیادی داشته باشد اما به این 
دلیل که برای برخی از محصولات وابستگی 
وجــود دارد و به خودکفایی نرســیده ایم 
همچنان به دلیل نوســانات ارزی و گرانی 
دلار تولید کننده با مشــکلات زیادی روبرو 
اســت؛ در حال حاضر خرید و فروش کمی 
در این بازار دیده می  شود.به اعتقاد او مردم 
منتظر تغییر هســتند اما رکود ایجاد شده 
به هیچ وجه به نفع فروشــندگان نیست و 
به همین سبب دولت باید تسهیلاتی را در 
اختیار تولیدکننــدگان قرار دهد تا اجناس 
با قیمت مناســب  تر عرضه شــود و با دلار 
ارزان کالاهای مورد نیاز وارد کشور شود و 
بازار از خواب زمستانی بیرون بیاید.به گفته 
رئیــس اتحادیه صنف فروشــندگان لوازم 
خانگی اصفهان، بازار لوازم خانگی خواهان 
شــفافیت درآمد، عدالــت مالیاتی و نصب 
پایانه فروشگاهی هســتند، گاهی از برخی 
افراد مالیات زیــاد و از برخی مالیات ناچیز 

گرفته می  شود.

بی کیفیت و بی رقیب، دو شاه کلیدی که بر بازار لوازم خانگی ایرانی حکمرانی می کند

طردبازارلوازمخانگیازسویخریداران
گزارش

مجید انتظاری /   گروه  اقتصادی 

عارف اصفهانی/   گروه  اقتصاد 
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 یکی ازعواملــی که بعنوان عامل اصلی 
نابودی بســیاری از زمینهای خاصلخیز 
کشاورزی و تبدیل آن به مکانهای غیرقابل 
کشت به شمار می رود پدیده فرسایش 
خاک است. فرسایش خاک ازجمله نگرانی 
های عمده در حوزه کشــاورزی و محیط 
زیست است که ســالیانه چندین هزار 
هکتارازاراضی کشاورزی کشور راتخریب 

می کند.

 رشد فرسایش خاک درایران به گونه ای است 
که با استمرار این روند ، سرمایه خاک کشور از 
بین رفته و کشاورزی رفته رفته برچیده خواهد 
شد. روند فرســایش خاک در ایران به گونه ای 
است که هشدار کارشناســان را در پی داشته 
و خواســتار جدیت متولیان امر برای مقابله با 
این بحران جدی شــده اند. از آنجا که موضوع 
آبخیــزداری بعنوان یک حــوزه مهم در منابع 
طبیعی  در ایران چندان  جدی گرفته نشده و 
متاسفانه در اولویت قرار نمی گیرد  و از این رو 

فرسایش خاک بعنوان یک تهدید جدی خاک 
ایران را هدف قرار داده است . ایران دارای ۱۶۵ 
میلیون هکتار وســعت اســت  که ۹۰ میلیون 
هکتار آن فاقد خاک اســت و این یک موضوع 
نگران کننده است ، ۷۶ میلیون هکتار از وسعت 
کشــور ما دارای خاک است که از این میزان در 
۱۸.۵ میلیون هکتار، کشاورزی انجام می شود ، 
با وجود وسعت زیاد کشور اما با محدودیت منابع 
خاک برای تامین امنیت غذایی مواجه شده ایم .
 اطلاعات دقیقی از میزان فرســایش خاک در 
ایارن وجود ندارد، با این وجود اما میزان فرسایش 
خــاک ایران را بین 3 تــا 7 برابر میزان جهانی 
تخمین زده اند ،  بر اساس تخمین های صورت 
گرفته، سالانه ۱۶.۴ تن در هکتار فرسایش خاک 
در ایران صورت می گیرد که این میزان بیش از 

سه برابر میانگین جهانی است.

 گفته می شــود حدود دو تا چهار میلیارد تن 
در سال فرســایش خاک در ایران رخ می دهد، 
از آنجا که بر اســاس تحقیقات علمی گزارش 
شده در ســطح جهانی خســارت مستقیم و 
غیرمستقیم فرســایش خاک ۲۸ دلار به ازای 
هر تن خاک تخمین زده شده ، آمارهای منتشر 
شده توسط محققان داخلی نشان می دهد که 
میزان فرسایش بین دو تا چهار میلیارد تن در 
سال تخمین زده می شود،  با فرض حداقلی یک 
میلیارد تن فرســایش در سال میزان خسارت 
سالانه فرسایش خاک، عددی حدود ۲۸ میلیارد 

دلار تخمین زده می شود.  
فرســایش خاک علاوه بر اینکه باعث از دست 
رفتن خاک با ارزش بســیار بالا می شود، باعث 

تخریب و خسارت به محیط خواهد شد. 
 در ایران، فرســایش خــاک از طریق یا آبی یا 

بادی در حــال رخ دادن اســت، به طوری که 
میانگین سالانه فرسایش آبی حدود 16 تن در 
هکتار و نرم فرســایش بادی سالانه حدود 10 
تن در هکتار است در حالی که میانگین جهانی 
4 تن اســت. تغییــرات آب و هوایی و کاهش 
بارندگی ها و خشکسالی ها در سال های اخیر بر 
پوشش گیاهی مراتع و جنگل های غرب کشور 
و فرســایش خاک تأثیرات محسوس و تشدید 
کننده ای داشــته است  در سال های اخیر هم  
مراتع به منظور توسعه دامپروری  بیشتر مورد 
تخریب قرار گرفته اســت، از آنجا که ظرفیت 
مراتع کشور یک هشــتم تعداد دام موجود در 
مراتع اســت؛ این نا برابری بین ظرفیت چرا و 
تعداد دام، موجب از بین رفتن پوشش گیاهی 
خاک و به تبع آن تخریب خاک شده است، به 
همین دلیل و با تخریب گســترده جنگل ها و 
مراتع  با اولین بارش، ســیل های ویرانگری به 
وجود می آید که سال هاست با آن مواجه شده 

ایم . 

ë  فرســایش بادی هم برای کشور خطرناک
است

علاوه بر این  تمامی این موارد فرســایش بادی  
هم در کشور تشــدید شده است به طوری که 
فرســایش بادی در سال های قبل، ۵۰ درصد و 
درحال حاضر نزدیک بــه ۷۰ درصد از مناطق 
شامل یزد، کرمان، ســمنان، خراسان جنوبی، 
تهران، قم، اصفهان، خوزســتان و سیســتان و 
بلوچستان کشور را به طورمستقیم و غیرمستقیم 
درگیر کرده است. با چنین سیمایی ضروت دارد 

برای سیاســتگذاری های بخش کشــاورزی و 
خوداتکایی در محصولات اساسی، یک ارزیابی 
استراتژیک زیســت محیطی هم داشته باشیم 
و این سیاســت ها را با رویکرد توســعه پایدار 
و صیانــت از منابع آب و خــاک تعریف کنیم، 
فرسایش خاک یکی از این چالش های کلیدی 
در بحث کشــاورزی و منابع طبیعی است که 
باید متناسب با این چالش برنامه ریزی خوب و 

اصولی صورت گیرد . 
بنا بر ارزیابی های انجام شده در کشور، هر هکتار 
عملیات آبخیزداری منجر به اســتحصال 520 
متر مکعب آب و افزایش 120 کیلوگرم علوفه و 
کاهش هشت تن فرسایش خاک و کاهش پنج 
و نیم تن رسوب می شود لذا بهترین راهکارها 
برای کاهش فرســایش خاک اجرای طرحهای 
آبخیزداری است که به کنترل سیلابها و تخریب 
عرصه های طبیعی منجر می شود ، علاوه بر این 
توسعه کشت فراسرزمینی، ایده مناسبی است. 

اگر بتوانیم با کشورهایی مانند کشورهای آسیای 
جنوبی، کشورهای آفریقایی، روسیه، اوکراین و 
استرالیا که پتانسیل بسیار خوبی در این زمینه 
دارند الگو برداری کنیــم قابل توجهی از روی 
منابع طبیعی کشور برداشته شود. اراضی کشور 
هم اگر  بر اســاس پتانسیل های مختلف خود 
)خــاک، آب و هوا، توپوگرافی، منابع آب( مورد 
بهره برداری قرار بگیرند، میزان فرسایش بدون 
انجام اقدام خاصی کاهش خواهد یافت ، خیلی 
ســاده  در طرح های آمایش سرزمین ،  اراضی 
برای بهترین نوع اســتفاده ممکــن مورد بهره 

برداری قرار می گیرند.

جامعه

مراقبهکشدنگوشیتلفنهمراهخودباشید

سرهنگ رامین پاشایی ، معاون فرهنگی اجتماعی پلیس فتا فراجا 
مجرمان سایبری در کمین کاربران فضای مجازی هستند و روزانه افراد 
زیادی با هک شدن گوشی تلفن همراه خود قربانی می شوند. در واقع 
هک کردن از ترفندها مجرمان سایبری با مقاصد مختلف برای دسترسی 
به اطلاعات و محتوای موجود در گوشی تلفن همراه کاربران است که 
در بیشتر موارد این دسترســی به منظور بهره برداری یا سوءاستفاده 
مالی، برداشــت غیرمجاز با روش های مختلف اتفاق می افتد.از دلایل 
عمده هک گوشی تلفن همراه توسط مجرمان سایبری جنبه مالی آن 
است اما می تواند به دلایل دیگر از جمله دیگر اخاذی، انتقام، کینه جویی 
بدنام کردن هم باشد.درباره روش های هک گوشی تلفن همراه باید توجه 
داشت که تلفن های همراه این قابلیت را دارند که اگر کاربر آن را بشناسد 
می تواند از هر گونه هک و نفوذ جلوگیری کند، هک و نفوذ مانند پازلی 
است که قسمتی از آن توسط دارنده گوشی تلفن همراه کامل می شود.

از طرفی یکی از روش های مرســوم کلاهبرداری هک و نفوذ ارســال 
لینک های آلوده است، مجرمان سایبری با هوشی که دارند برنامه هایی 
در قالب بد افزارها که ظاهر آن نرم افزار است می سازند؛ که از طریق پیام 
یا شبکه های اجتماعی و پیام رسان ها برای شهروندان ارسال می شود.این 
پیام ها در زمینه های تهدید به واسطه سامانه ثنای قوه قضائیه، یارانه ها، 
سود سهام عدالت، شکوائیه های قضائی، پایان رجیستری گوشی، سلب 
سهام عدالت یا قطع رایانه است؛ این پیام ها حاوی لینک های آلوده برای 
کلاهبرداری اســت.این لینک ها هنگامی که توسط افراد باز می شود 
زمینه هک و نفوذ و دسترسی غیر مجاز به گوشی تلفن همراه فراهم 
می شود و بر این اساس فرد مجرم به گوشی تلفن همراه دسترسی پیدا 
می کند و می تواند از گوشی بهره برداری کند و فعل مجرمانه خودش را 
انجام دهد.همچنین گاهی اوقات افراد گوشی تلفن همراه خود را برای 
تعمیرات در اختیار یک تعمیرکار غیر مجاز که مجوزی ندارد و زمینه 
خلافکاری دارد قرار می دهند.توصیه ما این است که افراد برای تعمیر 
گوشی همراه حتماً به تعمیر کار مجاز مراجعه کنند و اگر نرم افزارهای 
بانکی و نرم افزارهایی در خصوص رمز ارز بر روی گوشــی خود دارند 
قبــل از تحویل به تعمیر کار آن را به جای دیگری منتقل کنند و بعد 
گوشی را دست تعمیر کار بسپارند و پس از تحویل گوشی حتماً تلفن 
همراه توسط یک متخصص یا کارشناسان فنی با انجام تست های امنیتی 
چک شود تا کاربر مطمئن شود که بر روی گوشی نرم افزارها یا سخت 
افزار مبنی بر جاسوسی نصب نشده باشد.درباره روش های هک نشدن 
گوشی تلفن همراه هم باید گفت که لینک های که از طریق شبکه های 
اجتماعی و پیام رســان ها ارسال می شود تحت هر عنوانی روی گوشی 
نباید نصب کنیم، اگر اپلیکیشن نیاز داریم حتماً باید از اپ استورهای 
مجاز دریافت کنیم.بیشتر جاسوسی از طریق بدافزارهایی که بر روی 
گوشی تلفن همراه از طریق نرم افزارهایی که از شبکه های اجتماعی و 
پیام رسان ها ارسال و نصب می شود اتفاق می افتد.عموماً هم این بدافزارها 
و لینک های آلوده یک سری نشانه های خاص دارند مثل دوست یاب، 
همســر یاب، ماهواره جیبی و رد یاب و… این مــوارد نرم افزارهای 
جاسوسی هستند که برای گوشی تلفن همراه طراحی شده و کاربران به 
محض نصب آن بر روی گوشی اختیار تلفن همراه خود را در دست فرد 
هکر قرار می دهند و می تواند از اطلاعات شما سوءاستفاده کند.افزایش 
دانش سایبری در خصوص امنیت گوشی تلفن همراه از جمله روش ها 
برای حفاظت از آن در برابر مجرمان سایبری است.تلفن همراه در تمامی 
سیستم های android و ios این قابلیت را دارند که امنیت تلفن همراه 
را حفظ کنند باید تنظیمات امنیتی گوشی را در حالتی قرار دهیم که 
اگر نرم افزار جاسوسی یا مخربی بخواهد بر روی گوشی نصب شود به 
شما اطلاع رسانی یا مانع آن شود. همچنین استفاده از آنتی ویروس ها 
می تواند در این حوزه کمک کند.دقت شود که شهروندان می توانند برای 
اطلاعات بیشتر و راهنمایی و همچنین ارائه گزارش موارد مشکوک از 
طریق تماس با مرکز فوریت های سایبری با شماره تلفن ۰۹۶۳۸۰ و یا 
سایت پلیس فتا به آدرس www.cyberpolice.gov.ir اقدام کنند.

۲۰میلیونبانویایرانیمیتواننداهداکنندهخونباشند
ســخنگوی ســازمان انتقال خون ایران با بیان اینکه ۲۰ میلیون بانوی ایرانی شــرایط بالقوه اهدای خون را دارند، افزود: از ابتدای امسال تنها ۶۸ هزار واحد خون از سوی جامعه 
بانوان به کودکان، زنان نیازمند به خون در حین زایمان و بیماران اهدا شــده که بســیار کمتر از ظرفیت این جمعیت انسانی است.بشیر حاجی بیگی با تاکید بر وضعیت نامتوازن 
اهدای خون در میان زنان و مردان ایرانی، گفت: شاخص های اهدای خون در ایران با کشورهای برخوردار برابری می کند؛ در این کشورها بانوان سهم ۵۰ درصدی از اهدای خون 
دارند اما در میان جامعه بانوان ایرانی استقبال از اهدای خون به کمتر از ۵ درصد تقلیل یافته است.وی با اشاره به نیاز مستمر به خون و فراورده های آن، گفت: در ماه های سرد 
سال، افزایش بارش ها، شیوع بیماری های فصلی مثل آنفولانزا، کوتاهی طول روز و آلودگی هوا، سبب کاهش مراجعات به مراکز اهدای خون می شود.وی با بیان اینکه بانوان در 

سال به خاطر فیزیولوژی خود می توانند ۳ بار در سال خون اهدا کنند گفت: ۲۵ درصد از خون اهدایی به بیماران خاص و تالاسمی اختصاص می یابد. 

یادداشت

گزارش » یادگار امروز« از عامل اصلی نابودی زمین های کشاورزی

فرسایش ، خاک ایران را به یغما می برد

درصد

عباس دارایی/ یادگار امروز

رئیس انجمن بیهوشــی قلب ایــران گفت: نقش 
متخصص بیهوشــی در بخش درمان و ســلامت 
یک جامعه بســیار حائز اهمیت و منحصر به فرد 
اســت.علیرضا جلالی فراهانی، با گلایه از برطرف 
نشدن مشــکلات جامعه بیهوشــی در یک دهه 
گذشــته و حتی افزایشــی شــدن آن، گفت: در 
حدود ۳ ســال گذشــته اقبالی به رشته بیهوشی 
نبوده و بیش از ۷۰ درصد ظرفیت رشته بیهوشی 
در دوره دســتیاری خالــی مانده اســت و امروز 
شاهد هستیم که بســیاری از دانشگاه های سطح 

۲ و ۳ کشــور اصلًا دستیار بیهوشی ندارند یعنی 
تعــداد ورودی های آنها صفر اســت.این اتفاق در 
دانشگاه های سطح یک کشور تعداد ورودی ها به 
کمتر از ۵۰ درصد رســیده و شــاهد هستیم که 
پزشکان عمومی که برای دستیاری قصد شرکت 
دارند تمایلی به حضور در رشته بیهوشی نداشته 

و به رشته های دیگر وارد می شوند.
وی به کمبود متخصص بیهوشی در سطح کشور 
اشاره کرد و گفت: اگر این مشکل به سرعت حل 
نشــود، می تواند عوارض جدی را برای ســلامت 
کشــور به همراه داشــته باشــد یعنــی با مرگ 

تدریجی رشته بیهوشی در ایران همراه هستیم.

وی افزود: متأســفانه اشتیاق به مهاجرت در بین 
متخصصین بیهوشــی بیشــتر از دیگر رشته های 
پزشــکی اســت، به دلیل اینکه این رشــته در 
بسیاری از کشــورهای جهان جایگاه بسیار ویژه 
ای دارد و از لحاظ جایــگاه اجتماعی و درآمدی 

نیز بسیار بالاتر از ایران است.
وی بــا گلایه از نقش بیمه ها، گفــت: بیمه ها در 
نهایت بی مهری با متخصصین بیهوشــی برخورد 
کرده و بســیاری از تعرفه هــای مصوب را رعایت 
نمی کنند و بسیاری از کسورات بی منطق را برای 
همکاران بیهوشی اعمال می کنند علاوه بر اینکه 

پرداختی ها با تأخیر بسیار مواجه هستند.

رئیس انجمن بیهوشی قلب ایران عنوان کرد؛

مرگتدریجیرشتهبیهوشیدرایران

علائمی که از بیمار بودن لوزالمعده )پانکراس( 
                                                                              خبر می دهند را بشناسید

کاهش وزن بی دلیل

ظاهر غیرطبیعی مدفوع

تهوع بعد از خوردن غذای چرب

درد داخلی بدن

دیابت

اینفوگرافیک اختصاصی

معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط 
زیست در بیست و چهارمین همایش ملی واحدهای 
صنعتی، معدنی و خدماتی سبز اظهار کرد: تا قبل از 
ســال ۱۹۶۰ واژه بوم شناسی چندان برای مردم آشنا 
نبود و آشنایی با محیط زیست به معنای امروزی وجود 
نداشت اما به مرور مشکلاتی که برای محیط زیست به 
وجود آمد، موجب شد تا دیدگاه های دوگانه ای نسبت 
به محیط زیست به وجود آید چراکه گروهی طرفداران 
محیط زیســت و گروهی دیگر طرفداران توســعه و 
صنعت بودند.ایرج حشــمتی ادامــه داد: اجلاس ها و 
کنفرانس های بسیاری برای محیط زیست برگزار شد 
که هدف همه آن ها در راســتای توسعه پایدار با همه 
چالش های موجود بود کــه راهبرد اصلی همه آن ها 
این اســت که در کشوری که می خواهد توسعه پایدار 
داشته باشد باید در کنار تمام توسعه ها نظم اجتماعی 
را حفظ کند و حقوق نسل های آینده را پایمال نکند.
معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط 
زیســت افزود: امروزه چالش های بســیاری همچون 
خشکسالی، انقراض گونه های بومی، مصرف انرژی - که 
بهینه نیست، آلودگی هوا، کم بارشی و... وجود دارد اما 
آلودگی هوا در شرایطی است که دیگر قابل پیش بینی 
نیست و در وضعیت بسیار بدی قرار دارد.وی ادامه داد: 

در جهت حفاظت از محیط زیســت قوانین مختلف 
و مصوبات بســیار مناســبی همچون قانون مدیریت 
پسماند، قانون هوای پاک، قانون توسعه حمل و نقل 
عمومی و... وجود دارد اما تکالیف انباشت شده موجب 
شــده است که کنترل شرایط موجود بسیار سخت تر 
شود.حشمتی افزود: در چنین شرایطی باید اندیشه ما 
کمک کند تا از این وضعیت بحرانی خارج شــویم. بر 
اساس اصل ۵۰ قانون اساسی حفاظت از محیط زیست 
بر عهده تمام آحاد جامعه است و ما به عنوان دستگاه 
نظارتی پایش های بســیار زیادی در اســتان ها انجام 
می دهیم و اخطارهای بسیار زیادی نیز داده شده است 
و واحدهای صنعتی که موجب تهدید سلامت مردم و 
محیط زیست می شوند را پلمب می کنیم اما تا کی به 
این شــیوه می شود ادامه داد؟ تا کی با اخطار و پلمب 
کارها را پیش ببریم؟ معاون محیط زیســت انسانی 
سازمان حفاظت محیط زیست درباره چگونگی انتخاب  
واحدهای صنعتی، معدنی و خدماتی در این همایش 
اظهار کرد: برای اولین بار در سال ۱۳۹۶ در خصوص 
واحدهای صنعتی فرایند انتخاب شــکل گرفت و در 
سال ۱۳۹۷ همایش برگزار شد و به مرور شاخص های 
جدیدی با توجه به شرایط جدید محیط زیستی کشور 
برای انتخاب صنایع در نظر گرفته شد. درباره فعالیت 
واحدهای خدماتی در سال ۱۳۸۴ برای اولین بار این 
همایش برگزار شد و ســال ۱۳۹۹ واحدهای معدنی 

بــرای اولین بار مورد ممیزی قرار گرفت.وی افزود: در 
ایــن دوره ۳۰۵ واحد متقاضی شــرکت کردند که از 
میان آن ها ۲۱۴ واحــد صنعتی ۸۱ واحد خدماتی و 
۱۰ واحد معدنی ثبت نام کردند که در ثبت نام آن ها 
شاخص های مختلف عمومی و تخصصی تاثیرگذار بود.

حشــمتی در پایان تصریح کرد: پس از اتمام فرایند 
ثبت نام تمام صنایع توسط کارگروه های تخصصی در 
ســازمان حفاظت محیط زیست تحت نظر دبیرخانه 
بررسی همچنین از ظرفیت های معاونت آموزشی در 
حوزه مســئولیت اجتماعی و فرهنگ محیط زیست 
استفاده شد. در این همایش درمجموع تعداد ۳۳ واحد 
صنعتی حائز دریافت لوح ثبت شد که هشت واحد آن 
خدماتی، یک واحد معدنی و ۲۴ واحد صنعتی بودند 
همچنین چهار واحد برگزیــده در این همایش لوح 

صنعت سبز را دریافت می کنند.

معاون محیط زیست انسانی سازمان حفاظت محیط زیست:

آلودگیهوادیگرقابلپیشبینینیست

روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

نماینده مردم فیروزآباد، فراشبند، قیروکارزین در مجلس 
شورای اسلامی با انتقاد از بلاتکلیفی معلمان زحمتکش، 
عنوان کرد: حداقل انتظار برگزاری آزمون داخلی و تبدیل 
وضعیت معلمانی است که ســال ها در آموزش و پرورش 
زحمت کشــیده و در شــرایطی که آموزش و پرورش از 
کمبود شدید نیرو رنج می برد باید اولویت با جذب همین 

معلمان با تجربه باشد. 

محمد  مهدی فروردین با بیان اینکه سئوال این است که 
چرا قدمی برای تبدیل وضعیت معلمان برداشته نمی شود 
و این معلمان باید تا کی انتظار بکشــند، افزود: مسئولان 
دولتی باید این معلمان را برای یک بار که شــده تعیین 
وضعیت کنند تا شب و روز به نمایندگان مراجعه نداشته 

باشند. 
فروردین ادامه داد: بســیاری از فرهنگیان یک سال و نیم 

از بازنشستگی آن ها می گذرد ولی پاداشی دریافت نکردند 
در خصوص بحــث رتبه بندی نیز ایــن بحث رتبه بندی 
شامل خیلی از معلمان و آن هایی که در حال بازنشستگی 
هستند نشده است از وزیر آموزش و پرورش می خواهم که 
به این موارد رسیدگی شود. این نماینده مردم در مجلس 
اضافه کرد: آموزش و پرورش بایــد از اولویت  های دولت 
باشد و مطالبات معلمان در اسرع وقت خود پرداخت شود.

یک نماینده مجلس:

آموزشوپرورشبایدازاولویتهایدولتباشد

زهرا آویژگان / گروه جامعه

 حبیب احسنی پور / گروه جامعه
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اخبار استانها

اخبـار اخبـار 

وزیر نفت  اعلام کرد: 

 آغاز تکمیل ۵۰ پروژه جدید همسو  
در صنعت نفت

: وزیر نفت گفت:  کرمانشاه  -فریده محمدی،خبرنگاریادگارامروز
تکمیل ۵۰ پروژه جدید همسو با افزایش تولید در وزارت نفت آغاز 

شده که ارزش آن ۴۷.۵ میلیارد دلار است.
جــواد اوجــی در نشســت مشــترک بــا ســیداحمدرضا دســتغیب، 
رئیس دیوان محاســبات کل کشــور که در محل وزارت نفت برگزار 
شد، با بیان اینکه دیوان محاسبات همکاری و هماهنگی خوبی 
بــا مجموعــه وزارت نفت داشــته اســت، اظهار کرد: ایــن همکاری 
بایــد روز بــه روز افزایش یابد، همچنیــن توصیه ما نیز به همکاران 
و معاونان این بوده که در حد توان خود به پاســخ ها و ابهام های 

دیوان محاسبات که یک مجموعه نظارتی است پاسخ دهند.
وی در ایــن نشســت گزارشــی از عملکــرد دو ســاله وزارت نفــت در 
دولت سیزدهم ارائه کرد و افزود: مهم ترین بحث در حوزه صنعت 
نفت و گاز موضوع ســرمایه گذاری اســت. کشــوری کــه در مجموع 
ذخایر نفت و گاز در رتبه نخســت قرار دارد از ظرفیت خوبی برای 

سرمایه گذاری برخوردار است.
وزیر نفت ادامه داد: از اقدام های خوبی که وزارت نفت در دولت 
فازســیزدهم انجام داده اســت بحث ســرمایه گذاری است که این 
ســرمایه گذاری ها همســو با افزایش تولید در حوزه های نفت، گاز، 

فرآورده های نفتی و محصولات پتروشیمی بوده است.
اوجــی بــه پروژه های کلیدی که توســط وزارت نفت بــرای افزایش 
تولیــد در حوزه هــای مختلف صنعت نفت به بهره برداری رســیده 
اســت اشــاره و اظهار کرد: حفظ و نگهداشت تولید، افزایش تولید 
، تولیــد از میدان های مشــترک و افزایش ذخیره ســازی  نفــت و گاز
کتشــاف های جدید، بحــث افزایش ظرفیت پالایشــی  گاز، بحــث ا
تولیــد  افزایــش  نفتــی،  فرآورده هــای  کیفی ســازی  و  گاز  و  نفــت 
محصولات پتروشــیمی و افزایــش ظرفیت پالایشــگاه های گازی از 

کلیدی ترین پروژه های ما بوده است.
وی افــزود: تــا امــروز ۱۳۲ طــرح یــا پــروژه را کــه عمدتــاً پروژه هــای 
رســانده ایم.  بهره بــرداری  بــه  بــوده  نفــت  صنعــت  در  نیمــه کاره 
ســال ۱۴۰۱، ۴۸ پــروژه بــه بهره برداری رســید و امســال ۶۷ پروژه به 
بهره بــرداری رســیده یــا خواهد رســید که همســو با افزایــش تولید 

است.
وزیــر نفــت تصریح کرد: تکمیــل ۵۰ پروژه جدید همســو با افزایش 
تولیــد آغــاز شــده کــه ارزش آن ۴۷.۵ میلیارد دلار اســت. مجموع 
پروژه هایی که تا به حال تکمیل شده یا آغاز عملیات داشته است 

سرمایه گذاری آن به ۷۶ میلیارد دلار می رسد.

مدیرعامل شرکت آبفا استان خبر داد:

 تأمین آب شرب پایدار 15 روستا 
ح جهاد آبرسانی کردستان در طر

پیمانکار،خبرنگاریادگارامروز:مدیرعامــل  سنندج-شــرمین 
کنون کار تأمین آب شرب بهداشتی  شرکت آبفا کردستان گفت: تا
و پایدار 15 روســتای استان در قالب طرح جهاد آبرسانی به اتمام 
رسیده و آبرسانی به سایر روستاهای این طرح نیز با جدیت پیش 

می رود.
محمــد فرهــاد بــا اشــاره بــه اینکــه در ایــن طــرح تأمیــن آب 169 
روســتای اســتان بــا 528 میلیارد تومــان اعتبار طــی 30 ماه تعریف 
شده است، گفت: در مجموع این طرح که از ابتدای سال گذشته 

آغاز شده 46 درصد پیشرفت دارد.
وی افــزود: طــرح جهــاد آبرســانی در تمامی 10 شهرســتان اســتان 
طرح جهاد آبرســانی در قالب 6 مجتمع روســتایی )122 روســتا( و 

47 تک روستا اجرا می شود.
مدیرعامــل شــرکت آبفــا کردســتان گفــت: در ایــن طــرح مجتمــع 
شــاهگدار بیجار شــامل 25 روســتا، مجتمع ریخــان دزلی مریوان 
شــامل 18 روســتا، مجتمــع یوزیــدر و کاشــتر کامیــاران شــامل 18 
کوچــه طــا؛ باغلوجــه ســقز شــامل 29 روســتا،  روســتا، مجتمــع 
مجتمــع نــگل و برقــرو ســنندج شــامل 6 روســتا و مجتمــع اوباتــو 
دیواندره و ســقز شامل 73 روســتا از نعمت آب شرب بهداشتی و 

پایدار بهره مند خواهند شد.
فرهــاد افــزود: همچنین پروژه هــای تک روســتایی در دیواندره 5 
روستا، دهگان 3 روستا، قروه 2 روستا، بیجار 15 روستا، کامیاران 
1 روستا، سروآباد 4 روستا، مریوان 7 روستا و سقز 10 روستا در حال 

انجام است.
بــه گفتــه وی در ایــن طــرح، 505 کیلومتــر خــط انتقــال آب، 264 
 13410 ظرفیــت  بــه  مخــزن  بــاب   93 آبرســانی،  شــبکه  کیلومتــر 
مترمکعب، 58 ایستگاه پمپاژ و بهسازی 35 دهنه چشمه اجرا می 

شود.
مدیرعامــل شــرکت آبفــا کردســتان بــا بیان اینکــه در طــرح جهاد 
آب شــرب  از  نفــر در 169 روســتا  آبرســانی در مجمــوع 67 هــزار 
بهداشتی و سالم به صورت پایدار بهره مند می شوند، گفت: پس 
از اجــرای کامــل طــرح، شــاخص بهره منــدی جمعیت روســتایی 

استان از 76 درصد فعلی به 80 درصد خواهد رسید.

آغاز اجرای عملیات پایش تصویری در صباشهر
شــهریار  -حســین ساســانی قمصری،خبرنــگار یــادگار امــروز: 
چوپانــی مســئول ســازمان حمــل و نقل شــهرداری از آغــاز اجرای 

عملیات پایش تصویری خبرداد.
وی بیان داشــت:عملیات پایش تصویری هوشمندسازی کنترل 
ترافیک شــهری را ضرورت دانســت و اظهار داشــت در این راســتا 
کید بر سامانه های  اجرای طرح و توســعه ســامانه هوشــمند با تا

مدیریت ترافیک در دستور کار قرار دارد.
وی افــزود اجــرای ســامانه پایــش تصویــری، نقــش مهــم و موثری 
در مدیریــت و نظــارت بــر طرح های جامع ترافیکی و روان ســازی 

ترافیک شهری دارد.
ایشــان خاطر نشــان کرد:مدیریت بحــران و حــوادث غیر مترقبه، 
محدوده طرح ترافیک، برنامه ریزی در خصوص جابجایی مسافر 
گــی هــای  بیــن شــهری و کمــک بــه خدمــات امــور امــدادی از ویژ

سامانه پایش تصویری است.

معاون وزیر ارشاد:

اداره  کل فرهنگ و ارشاد اسلامی لرستان به درجه ۲ کشوری ارتقاء یافت

: مدیــر  اصفهان-مریــم مومنی،خبرنگاریادگارامــروز
ارشــد خدمــات فنــی پشــتیبانی فــولاد مبارکــه گفــت: 
ضروری است گاز مورد نیاز نیروگاه های راندمان بالای 
گانه تخصیص یابد و تخصیص  صنایع به صورت جدا
گاز خــود صنایــع منطقــی  گاز از محــل ســهمیه  ایــن 

نیست.
مدیر ارشد خدمات فنی پشتیبانی فولاد مبارکه گفت: 
ضروری است گاز مورد نیاز نیروگاه های راندمان بالای 
گانه تخصیص یابد و تخصیص  صنایع به صورت جدا
گاز خــود صنایــع منطقــی  گاز از محــل ســهمیه  ایــن 

نیست.
محمدکاظــم صباغــی هرنــدی، مدیــر ارشــد خدمات 
فنــی پشــتیبانی فــولاد مبارکــه در گفت وگویــی اظهــار 
گذشــته صنایــع بــزرگ بــه منظــور  کــرد: طــی ۲ ســال 
مشارکت در توسعه زیرساخت های برق کشور، کاهش 
ناتــرازی بــرق در زمــان محدودیــت و تامین بخشــی از 

برق مصرفی مورد نیاز نســبت به ســرمایه گذاری کان 
بــرای احــداث نیروگاه اقــدام کردند کــه در حال حاضر 
تعــدادی از نیروگاه هــای راندمان بــالا در صنایع بزرگ 
کشور از جمله فولاد مبارکه راه اندازی شده و تعدادی 

نیز در مرحله تست و راه اندازی نهایی است.
گانه گاز  وی بــا اشــاره به لــزوم اختصاص ســهمیه جدا

بــرای نیروگاه هایــی که توســط صنایع ســرمایه گذاری 
شــده اســت، اظهار کــرد: بــرای تولید برق توســط این 
نیروگاه ها و تحویل به شــبکه سراســری لازم اســت گاز 
مورد نیاز این نیروگاه ها مازاد بر ســهمیه تعیین شــده 

برای صنایع تامین شود.
مدیر ارشد خدمات فنی پشتیبانی فولاد مبارکه افزود: 
بدیهی اســت استفاده از گازصنایع برای تولید برق در 
دوره محدودیت گاز منجر به کاهش قابل توجه تولید 
نســبت به ســال های گذشــنه و غیر اقتصادی شــدن 

احداث نیروگاه توسط صنایع خواهد شد.
وی با بیان اینکــه درحال حاضر راندمان نیروگاه های 
راه انــدازی شــده توســط صنایــع از متوســط راندمــان 
بــه منظــور  افــزود:  بالاتــر اســت،  کشــور  نیروگاه هــای 
اســتفاده بهینه از گاز و مدیریت مصرف گاز در بخش 
نیروگاه هــای  از  بــراری  بهــره  اســت  لازم  نیروگاهــی، 

راندمان بالا در اولویت قرار گیرد.

کید کرد: مدیر ارشد خدمات فنی پشتیبانی فولاد مبارکه تا

گاز به نیروگاه های احداث شده توسط صنایع گانه  لزوم اختصاص سهمیه جدا

 برگزاری اجتماع فاطمی 
و آئین تجلیل از هیئات مذهبی شهراندیشه

قمصری،خبرنگاریادگارامــروز:  ساســانی  شــهریار  -حســین 
کــرم)ص( حضرت فاطمه  درآســتانه ســالروز شــهادت دخت نبی ا
زهــرا )س( مراســمی بــا حضــور بهرامــی رئیــس شــورای اســامی 
شــهر اندیشــه ، حجت الاســام والمســلمین جلیــل زاده رئیــس 
اداره تبلیغات اســامی شــهریار ، حجت الاســام والمســلمین الله 
مرادی رئیس شــورای هیئات مذهبی شهرستان شهریار، روسای 
هیئات مذهبی و دیگر مســئولین شــهری و شهرستانی نخستین 
آئیــن تجلیــل از80 حســینیه وهیئــت مذهبــی در شهراندیشــه در 

فرهنگسرای امام علی علیه السام شهر اندیشه برگزار گردید
در این مراســم بهرامی رئیس شــورای اسامی شهر اندیشه ضمن 
اشــاره به ضرورت توجه به هیئات مذهبی مطالبی را در خصوص 
اهمیــت برگــزاری مراســمات با حضــور جوانان و نوجــوان و تبیین 

ارزش های دینی بیان نمود.
در ادامــه حجــت الاســام والمســلمین جلیــل زاده رئیــس اداره 
تبلیغات اســامی شهرســتان تهران نیز با اشــاره به مناســبت این 

ایام مطالبی را در خصوص فضایل حضرت زهرا) س( بیان نمود
وی با اشــاره به همکاری بسیار خوب شهرداری و شورای اسامی 
شهر اندیشه نسبت به برنامه های فرهنگی و مذهبی بیان داشت 
: امسال نیز با هدف توجه به هیئات فعال شهر اندیشه بن خرید 
بعنوان هدیه جهت مصارف این ایام از ســوی شــورای اســامی و 
شهر داری اندیشه در نظر گرفته شد که به تمامی هیئات مذهبی 
اندیشــه دارای مجــوز فعالیــت اهــدا خواهــد شــدکه از ایــن بابــت 

صمیمانه تشکر می شود
گفتنی است از دیگر برنامه های این مراسم نوحه سرایی در مدح 
کرین اهلبیت  ایام شــهادت حضــرت فاطمه زهــرا )س (توســط ذا
کربایی حســین مرشــدی و حاج حمید منتظر بود که در پایان از 
ده هیئت برتر شــهر اندیشــه به نمایندگی 80 هیئت فعال در شهر 

اندیشه تقدیر شد.

گذاری شبکه جمع آوری  اجرای ۸۲۰ متر لوله 
فاضلاب در شهرک ولایت کرمانشاه

: عملیات لوله  کرمانشــاه  -فریــده محمدی،خبرنگاریادگارامــروز
گــذاری بــه طــول ۸۲۰ متــر از شــبکه جمــع آوری فاضــاب شــهرک 

ولایت فاز۲، در آبان ماه ۱۴۰۲ اجرایی شد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت آب و فاضاب اســتان کرمانشــاه؛ 
کبــر ناصــری مدیــر آب و فاضــاب شهرســتان کرمانشــاه، ضمــن  ا
 ، تقدیر و تشــکر از واحد بهره برداری و توســعه فاضاب این شــهر
بیان کرد: در راســتای خدمات رســانی به مشــترکین محترم، لوله 
گــذاری بــه طول ۸۲۰ متــر با لوله پلــی اتیلن ســایز ۴۰۰ و ۳۱۵ میلی 
متری و تعبیه ۱۲ منهول، جهت رفع مشــکل فاضاب این شهرک 

انجام شد.
وی خاطر نشان کرد: با انجام این طرح، مشکل دفع فاضاب ۴۰۰ 
واحد مسکونی به طور کامل مرتفع گردید و درنهایت رضایتمندی 

کنین این شهرک را در پی داشت. سا

 نصف اراضی کشاورزی آذربایجان غربی 
سند تک برگ دریافت کرده اند

:  رییس کل دادگستری  ارومیه- مینا اصلانی،خبرنگاریادگارامروز
آذربایجان غربی گفت: ۵۰ درصد اراضی کشاورزی استان بر اساس 

برنامه ریزی های صورت گرفته، سند تک برگ دریافت کرده اند.
 ناصر عتباتی در جلســه مجموعه ثبت اســناد و اراضی کشــاورزی 
آذربایجــان غربــی اظهــار کرد: صدور اســناد تک برگی بــرای اراضی 
کید رییــس قوه  کشــاورزی فرمــان مقــام معظــم رهبــری و مــورد تا
قضاییــه اســت که بــا تشــکیل قرارگاهی به صــورت جــدی این امر 

پیگیری می شود.
وی افزود: رتبه ســوم کشــوری در ثبت اســناد تک برگی کشــاورزی 
مربوط به آذربایجان غربی بوده که نشان از ارائه خدمات مناسب 

در این خصوص به کشاورزان است.
رییس کل دادگستری آذربایجان غربی با اشاره به حجم خدمات 
کشــاورزی در ثبت اسناد در اســتان ادامه داد: آذربایجان غربی با 
بیش از یک میلیون هکتار اراضی کشــاورزی از استان هایی است 
که اراضی کشاورزی قابل توجهی دارد و همین امر، حجم کار برای 

صدور اسناد را بیشتر می کند.
وی اظهار کرد: با پیگیری های قرارگاه اســتانی شــهید ســلیمانی، 
۴۳ هــزار قطعه زمین کشــاورزی در آذربایجان غربی ثبت مالکیت 
تــک برگــی شــده اســت. رییــس کل دادگســتری آذربایجــان غربی 
همچنین در جلســه ویژه ای با اشاره به تعیین تکلیف اموال مال 
کی در اســتان اظهار کــرد: این  باختــگان چهــار پرونــده کثیر الشــا
کی با ارزش بیش از یک هزار  پرونده ها با بیش از یک هزار و ۲۰۰ شا

و ۶۸۰ میلیارد ریال در حال بررسی و رسیدگی است.
کیان در کوتاه ترین زمان  عتباتی افزود: تاش بر این اســت که شــا
ممکــن بــه حق و حقــوق خود برســند و پرونــده در مســیر تعیین 

تکلیف نهایی قرار گیرد.

چهار شنبه 29 آذر ماه  1402  -  شماره 1433 yadegar_emrooz@yahoo.com 5

کرمانشــاه- فریــده محمــدی ، خبرنگار 
شــرکت  مدیرعامــل   : امــروز یــادگار 
شــهرکهای صنعتــی اســتان کرمانشــاه از 
کســب رتبــه دوم ایــن شــرکت در تحقــق 
شــاخص هــای برنامه ای در کشــور خبر 

داد.
شــرکت  عمومــی  روابــط  گــزارش  بــه 
بیــژن  کرمانشــاه،  صنعتــی  شــهرکهای 
شــهرکهای  شــرکت  گفــت:  کردســتانی 
ارزیابــی  در  کرمانشــاه  اســتان  صنعتــی 
میــزان تحقــق شــاخصهای عملکــردی 
و برنامــه ای که توســط ســازمان صنایع 
ایــران  صنعتــی  شــهرکهای  و  کوچــک 
ارزیابــی می شــود حائــز رتبه دوم کشــور 
شــد. کردســتانی افزود: این شــاخص ها 
در حــوزه هــای مختلــف از جملــه حوزه 
کوچــک ، برنامــه ریــزی ،  فنــی، صنایــع 
مالی، حقوقی و سایر قسمتها می باشد.

شــاخص  مهمتریــن  بــه  اشــاره  بــا  وی 
کــرد: اخــذ 53  هــای حــوزه فنــی تصریح 
هکتــار ســند ثبتــی ، تکمیــل 95 هکتــار 
فــاز عملیاتــی و ایجــاد 72 هکتــار اراضی 
ناحیــه  و  شــهرک   6 اتصــال  صنعتــی، 
صنعتــی بــه  تصفیــه خانــه بــا وضعیــت 
بهره برداري مطلــوب، احداث و تکمیل 

شــهرک  گاز  تامیــن  کارگاهــی،  واحــد   10
صنعتی جوانرود از مهمترین شاخصای 
کــه  اســت  حــوزه  ایــن  در  شــرکت  ایــن 

بصورت 100 درصد محقق شده است.
مدیرعامــل شــرکت شــهرکهای صنعتــی 
اســتان کرمانشــاه تشــریح کــرد: برگــزاری 
21 کلینیــک ســیار در شــهرکها و نواحــی 

صنعتــی ، انجــام 50 پــروژه عارضــه یابــی 
، برگزاری  و خدمــات توســعه کســب و کار
نفــر   295 حضــور  بــا  صنعتــی  تــور   14
واحدهــای  مدیــران  و  کارشناســان  از 
واحــد   40 ظرفیــت  افزایــش  صنعتــی، 
صنعتی نیمه فعال، راه اندازی مجدد 20 
کد  واحد غیر فعال، فســخ 88 قــرارداد را
کــد از  و آزاد ســازی 20 هکتــار از اراضــی را
دیگر شاخصهای مهم این شرکت است 

که بصورت کامل محقق شده است.
قــرارداد   199 انعقــاد  کــرد:  کیــد  تا وی 
کارگاهــی و خدماتی  گــذاری صنعتــی،  وا
بــه مســاحت حــدود 53 هکتــار ، تعیین 
کمیتــه  تکلیــف حــدود 260 قــرارداد در 
دوره   31 برگــزاری  مطالبــات،  وصــول 
آموزشی به میزان 7084 نفر ساعت برای 
کارکنــان از شــاخص دیگــر ایــن شــرکت 

است. 

در تحقق شاخص های برنامه ای در کشور؛

شرکت شهرکهای صنعتی استان کرمانشاه رتبه دوم کشور را کسب کرد

خبرنــگار  توانایــی،  شــیراز  -قاســم 
یــادگار امــروز: معــاون سیاســی، امنیتی 
و اجتماعــی اســتانداری فــارس با اشــاره 
بــه مســاله هزینــه هــای نامتعــارف گفته 
شــده در همایش مربوط به مدیران امور 
مالیاتی کشــور در شــیراز گفــت: در پیش 
گرفتــن اشــرافی گری در هیــچ ســطحی از 

مدیران قابل قبول و پذیرفتنی نیست.
اسماعیل قزل سفلی، در گفت و گو با خبرنگاران به بررسی موضوع هزینه های 
نامتعارف همایش مدیران امور مالیاتی کشــور توســط نهادهای نظارتی اشــاره 
گر چنین موضوعی صحت داشــته باشــد، در وا قع مغایر با آرمان  کــرد و افــزود: ا
های انقاب و منویات رهبر معظم انقاب است و مدیران خاطی باید پاسخگو 

بوده و خسارت های وارد شده به بیت المال را جبران کنند.
کیدکــرد: در نظــام جمهــوری اســامی در پیش گرفتن خوی اشــرافی گری  وی تا
در هیچ ســطحی از مدیران قابل قبول نیســت و باید با مدیران خاطی برخورد 
قانونــی شــود. انتشــار برخــی اســناد مربوط بــه صــرف هزینه های نامتعــارف در 
همایــش معاونین امور مالیاتی کشــور در اســتان فارس موجــی از انتقادها را در 
شبکه های مجازی به همراه داشت و با انتشار این اطاعات، یکی از مسئولان 

اداره کل امور مالیاتی فارس از سمت خود برکنار شد.

خرم آباد-فائزه میردریکوندی،خبرنگ
:  مدیرعامــل شــرکت آبفــا  اریادگارامــروز
گــذاری  لرســتان از رشــد ۳۹درصــدی وا
انشــعاب آب شرب در اســتان خبر داد و 
گفت: طی هشــت ماه سال جاری ۱۱ هزار 
و ۵۰۰ فقره انشــعاب آب شــرب در استان 

گذار شده است. وا
خبرنــگاران  جمــع  در  کبریــان  ا یاســر 

گــذاری  گــذاری انشــعاب آب در لرســتان خبــر داد و اظهــار کــرد: وا از افزایــش وا
انشعاب آب در استان رشد ۳۹ درصدی داشته است.

گذاری نســبت به ســال گذشــته افزود: از ابتدای ســال  وی با اشــاره به رشــد وا
گذار شده است. کنون ۱۱ هزار و ۵۰۰ انشعاب آب شرب جدید در لرستان وا تا

گذاری این انشعابات کل مشترکین  به گفته مدیرعامل شرکت آبفا لرستان با وا
آب شرب استان ۶۱۰ هزار مشترک رسیده است.

کبریان با اشــاره به همکاری دفاتر پیشــخوان با دستگاه های اجرایی خدمات  ا
دهنده جهت کاهش مراجعات مردمی به دستگاه های اجرایی، کاهش هزینه 
تمام شده خدمات، ارتقا سطح کیفیت ارائه خدمات و تسریع در خدمت رسانی 
به مردم گفت: در حال حاضر بیش از ۱۰۰ دفتر پیشــخوان در ســطح اســتان در 

دسترس مردم جهت خدمت رسانی هستند.

مدیرعامل شرکت آبفا استان خبر داد

گذاری انشعاب آب شرب   رشد ۳۹ درصدی وا
در لرستان

معاون استاندار فارس: 

 اشرافی گری در هیچ سطحی از مدیران 
قابل قبول نیست

خــرم آباد-عاطفــه امیــدی راد، خبرنــگار 
یــادگار امــروز:  معــاون توســعه مدیریــت 
و منابــع وزیــر فرهنــگ و ارشــاد اســامی از 
ارتقــای اداره کل فرهنگ و ارشــاد اســامی 
لرستان از درجه ۳ به درجه ۲ کشوری خبر 

داد.
ســیدمحمود اســامی  در جلســه شورای 
اداری اداره کل فرهنــگ و ارشــاد اســامی 
لرســتان گفت: در ســفر اول رئیس جمهور 
به لرستان حدود ۳۰۰ میلیارد تومان اعتبار 
زیرســاخت های فرهنگــی  بــرای تکمیــل 
لرســتان در نظــر گرفتــه شــد. وی بــا بیــان 
اینکــه تالار مرکزی خرم آبــاد در حال حاضر 
۴۵ درصــد پیشــرفت فیزیکــی دارد افــزود: 
در آغــاز دولــت ایــن تــالار حــدود ۲۰ درصد 
پیشرفت داشته است. اسامی با اشاره به 
کنون ســه مرتبه به لرســتان برای  اینکــه تا
بررسی تالار مرکزی سفر داشته است افزود: 
در ایــن ســفر نیــز بازدیــدی از تــالار مرکزی 
خواهد داشــت و از مسئول اعتبارات سفر 
ریاســت جمهوری درخواســت داشــته که 
در مــاه آتــی اعتبــار ویــژه ای برای ایــن تالار 

لحاظ شــود. معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اســامی بــا اشــاره بــه اینکــه نماینــده وزیر 
در ســفرهای اســتانی اســت افــزود: مــردم 
لرســتان از بهتریــن  مــردم ایران هســتند و 
اســتحقاق بهترین هــا را دارنــد و حتمــاً در 
سفر دوم رئیس جمهور به استان اعتبارات 
فرهنگــی  زیرســاخت های  بــرای  ویــژه ای 
در  نظــر گرفتــه می شــود. وی بــا اشــاره بــه 
بررســی میدانی زیرســاخت های فرهنگی 
استان احصا مشکات گفت: ۲۵۰ میلیارد 

تومــان اعتبــارات تملــک از تقویــت بنیــه 
فرهنگــی اســتان ها پیش بینی شــده و در 
حال پیگیری برای تحقق و تخصیص این 
اعتبــارات هســتیم، بــه محض اینکــه این 
اعتبارات تخصیص داده شد تمام مسائلی 
که دکتر اسماعیلی قول دادند انجام خواهد 
شد. معاون توسعه وزیر فرهنگ با اشاره به 
اینکــه مبلغی پیش بینی خواهد شــد و در 
اخیتــار اداره نظارت بــر طرح های عمرانی 
به منظور تکمیل زیرساخت های باتکلیف 

در شهرســتان های لرســتان قــرار خواهــد 
افــزود: در برخــی شهرســتان های  گرفــت 
استان زیرساخت هایی با بیش از ۹۰ درصد 
پیشــرفت وجود دارد که بیش از ۲۰ ســال از 
عمر آنها می گذرد و لازم اســت به سرانجام 
برسند. وی افزود: برای تکمیل پروژه های 
نیمه تمام اولویت دار حــوزه فرهنگ و هنر 
کشــور ۱۰ هــزار میلیارد تومــان در مصوبات 
ســفرهای اســتانی رئیس جمهــور لحــاظ 
شده است که به برکت سفر رئیس جمهور 
۱۰۰۰ میلیارد تومان پیش بینی شده است 
کــه بخش اعظــم آن تخصیص پیــدا کرده 
اســت و تمــام تاش ما این اســت کــه این 
پروژه ها تا پایان دولت این پروژه ها به پایان 
برسد. معاون توسعه مدیریت و منابع وزیر 
فرهنگ و ارشــاد اســامی از ارتقــا رتبه این 
اداره کل  از درجــه ۳ بــه درجــه ۲ کشــوری 
خبر داد و گفت:  ارتقاء درجه این نهاد به ۲ 
که اتقاء  کشوری بسیار پراهمیت است چرا
رتبه ضمــن تاثیر بر توســعه فرهنگ و هنر 
در استان، مزایا و ویژگی های بسیاری را به 

همراه خواهد داشت.
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با وجود این که رییس ســابق فدراسیون ژیمناستیک روز دوشنبه با نماینده 
وزارت ورزش در محل این فدراســیون حاضر شــد تا کارش را آغاز کند، اما 
صادر نشــدن حکم از ســوی وزیر کار را پیچیده کرد. ماجرای فدراســیون 
ژیمناســتیک و حواشی مربوط به آن، تمامی ندارد. در حالی که روز دوشنبه 
خبر بازگشــت زهرا اینچه درگاهی رئیس سابق فدراسیون ژیمناستیک مطرح 
شد و حتی آرش فرهادیان مدیرکل دفتر امور مشترک فدراسیون های ورزشی 
ایــن موضوع را تأیید کرد اما این اتفاق رخ نداد و فدراســیون ژیمناســتیک 
باز هم گرفتار بلاتکلیفی شــد. روز دوشنبه زهرا اینچه درگاهی رئیس سابق 
فدراسیون ژیمناستیک، سلیمانی دبیر سابق فدراسیون، عابد حقدادی رئیس 
فدراسیون، نماینده بازرسی و نماینده حراست و نماینده امور مجامع در محل 
فدراسیون حاضر شدند تا اینچه درگاهی را به عنوان سرپرست این فدراسیون 
معرفی کنند اما این اتفاق رخ نداد و دلیل آن هم ابلاغ نشــدن حکم از سوی 
وزیر ورزش و جوانان برای اینچه درگاهی بود. دوره چهارســاله ریاست اینچه 
درگاهی تیرماه ۱۴۰۰ به پایان رسید و این فدراسیون تا مدت ها بلاتکلیف بود 
تا اینکه در اسفندماه ۱۴۰۱ مجمع پرحاشیه انتخابات فدراسون ژیمناستیک 

برگزار شــد که به دلیل اتفاقاتی که در روند انتخابات صورت گرفت و گزارش 
یوســف الطبا نماینده فدراسیون جهانی، این انتخابات مورد تأیید قرار نگرفت 
و فدراســیون جهانی ریاســت حقدادی در فدراسیون را به رسمیت نشناخت 
و همچنان اینچه درگاهی را به عنوان رییس فدراســیون ژیمناســتیک قبول 
داشت. دوران ریاست حقدادی با وجود مخالفت فدراسیون جهانی با حواشی 
زیادی همراه بود، عدم صدور لایسنس ورزشکاران در مسابقات یونیورسیاد تا 
از دســت دادن آن مسابقات برای ورزشکاران از موضوعات بحث برانگیز دوران 
ریاســت حقدادی بود. البته این حواشــی پیش از برگزاری بازی های آسیایی 
هانگژو هم رخ داد که با وســاطت کمیته ملی المپیک ختم به خیر شــد. در 
جریان بازی های آسیایی هانگژو، ورزشکار ژیمناستیک ایران پس از ۸۰ سال 
موفق به کســب مدال نقره شــد و در روزهای تاریکی و بلاتکلیفی این رشته 
مادر، امیدی به جامعه ژیمناستیک تزریق شد، البته که این امیدواری چندان 
بادوام نبــود و ۲۵ مهرماه با رأی دیوان عدالت اداری، انتخابات فدراســیون 
ژیمناستیک ابطال شــد تا پیش از گذشــته خانواده ژیمناستیک سرگردان 
شــوند. ۱۴ آذرماه برگزاری مجمع عمومی کمیتــه ملی المپیک تیر خلاص 

را به بلاتکلیفی ژیمناســتیک وارد کرد؛ ابتدا برای حقدادی رییس فدراسیون 
دعوت نامه ارســال شد، اما در مدت زمان کوتاه این دعوت نامه ابطال و اینچه 
درگاهی رییس ســابق فدراسیون ژیمناســتیک با دعوت نامه در این مجمع 
حضور پیدا کرد. پس از آن هم در شــرایطی که همه فکر می کردند به زودی 
تکلیف فدراســیون مشخص می شــود، فدراســیون باز هم به مدت دو هفته 
بلاتکلیف ماند تا اینکه روز دوشــنبه بحث بازگشت اینچه درگاهی مطرح شد 
اما به دلیل عدم ابلاغ حکم از ســوی وزیر ورزش، فعــلًا این اتفاق رخ نداده 

است.

آنفلوآنزای طولانی به عنوان خطری برای سلامت عمومی محسوب می شود.
به نقل از ارث، از زمان شیوع کووید-۱۹، تحقیقات فراوانی بر توانایی این ویروس در 
تأثیرگذاری بر سیستم های اندامی مختلف تاکید کرده اند که منجر به وضعیتی به نام 
کووید طولانی می شــود و با مشکلات سلامتی مداوم و اغلب ناتوان کننده مشخص 

می شود. 
یافته های اخیر دانشکده پزشکی دانشگاه واشنگتن در سنت لوئیس نشان داده است 
که بستری شدن در بیمارستان به دلیل آنفلوآنزای فصلی نیز می تواند منجر به اثرات 

طولانی مدت و مضر سلامتی، به ویژه بر روی ریه ها و مجاری تنفسی شود.
 این مطالعه که اثرات بلند مدت کووید-۱۹ وآنفلوآنزا بر ســلامتی را مقایســه کرد، 

نشان داد که بیماران بستری شده در بیمارستان برای هر یک از این بیماری ها با خطر 
افزایش مرگ، بســتری مجدد و مشکلات سلامتی مختلف تا ۱۸ ماه پس از عفونت 

مواجه هستند و بیشترین دوره خطر فراتر از ۳۰ روز اول پس از عفونت اولیه است.
 محقق ارشــد این تحقیق، اپیدمیولوژیست بالینی در دانشگاه واشنگتن گفت: این 
مطالعه آمار بالای مرگ و میر و از دســت دادن ســلامتی پس از بستری شدن در 

بیمارستان با کووید-۱۹ یا آنفلوآنزای فصلی را نشان می دهد. 
توجه به این نکته ضروری اســت که خطرات ســلامتی پس از ۳۰ روز اول عفونت 
بیشتر است. بســیاری از افراد پس از ترخیص از بیمارستان فکر می کنند که مبتلا 
به کووید-۱۹ یا آنفلوآنزا شــده اند و این مورد ممکن اســت برای برخی افراد صادق 

باشد و نتایج تحقیقات نشان می دهد که هر دو ویروس می توانند باعث بیماری های 
طولانی مدت شــوند.عفونت کووید طولانی مدت بسیار بیشــتر از کووید به مشکلی 
بهداشتی تبدیل شده است و آنفلوآنزای طولانی مدت بسیار بیشتر از آنفلوآنزا مشکل 
ســلامتی تلقی می شود. نتایج این تجزیه وتحلیل نشــان داد که بیماران کووید-۱۹ 
نســبت به مبتلایان به آنفلوآنزا ۵۰ درصد بیشــتر در معرض خطر مرگ و میر قرار 
داشتند که معادل حدود هشت مرگ اضافی به ازای هر ۱۰۰ نفر در گروه کووید-۱۹ 

در مقایسه با افراد مبتلا به آنفلوانزاست.
 نتایج بر اهمیت واکسیناســیون برای کووید-۱۹ و هم برای آنفلوآنزا، به ویژه برای 
گروه های آســیب پذیر مانند افراد مســن و افراد دارای نقص ایمنی تاکید کرد زیرا 
می توانند از بیماری های شدید پیشگیری کنند و خطر بستری شدن در بیمارستان 

و مرگ را کاهش دهند.
نتایج تحقیق کنونی در The Lancet Infectious Diseases منتشر شده است.

ورزش - سلامت

قفل زنگ زده ژیمناستیک باز هم باز نشد 

 دو رئیس برای یک فدراسیون!

آنفلوآنزا یا کووید، کدامیک خطرناکتر است؟

اســتقلال و پرسپولیس کاملا خصوصی می شوند؛ این وعده وزیر 
ورزش و جوانان در هفته گذشــته بود که به فاصله چند روز پس 
از بیان آن، از ســازمان خصوصی سازی خبر رسید که 51 درصد 
سهام این دو باشگاه که در تملک وزارات ورزش است به صورت 
بلوکی به زودی واگذار می شود؛ دوباره به فاصله ی  یکی دو روز 
نام هلدینگ های بزرگ خصولتی به عنوان مشــتری دو باشگاه 

رسانه ای شد.

در شرایطی که بسیاری از واگذاری دولتی ذیل اصل 44 به بخش خصوصی 
به واقع به تبدیل بنگاه های اقتصادی دولتی به خصولتی منجر شــد، انگار 
این سرنوشــت در انتظار دو باشگاه پرطرفدار پایتخت است. این در حالی 
است از یک سو وزارت ورزش و جوانان به حکم قانون حق هزینه در ورزش 
حرفه ای را ندارد و از ســوی دیگر مالکیت همزمان هر دو باشــگاه توسط 
آن با اصول فوتبال حرفه ای مراجع بین المللی در تضاد اســت؛ چاره کار 

واگذاری کامل دو باشگاه است. 
اما در شــرایطی که عرضه خرد این دو باشگاه) 10 درصد سهام( در بازار 

سرمایه موفق نبوده ، بناست به صورت بلوکی سهام دو باشگاه اصطلاحا به 
بخش خصوصی واگذار شود. ساعاتی پس از انتشار این اخبار گمانه زنی ها 
از احتمال خرید این دو باشــگاه توســط دو اپراتور معروف تلفن همراه یا 
دو خودروســاز مطرح صنعت کشور حکایت داشت، اما خیلی زود نام های 
دیگری منتشــر شد شرکت هلدینگ پتروشــیمی خلیج فارس و شرکت 

شستا وابسته به سازمان تامین اجتماعی.
طبیعتــا خرید بلوک 51 درصدی برای خریداران خُرد امکان پذیر نخواهد 
بود و در روز 12 دی ماه که نوبت اول این آگهی روی تابلوی بورس عرضه 
می شــود، احتمالا دو خریداری که اکنون اعلام آمادگی کرده اند، بتوانند 

سهامدار عمده باشگاه های استقلال و پرسپولیس شوند.

ë مالکیت همزمان ذوب آهن و پرسپولیس!؟
عارف نوروزی مدیرعامل شــرکت شســتا در نامه ای بــه وزارت ورزش و 
جوانان با مطرح کردن درخواست خرید باشگاه پرسپولیس خواستار تعیین 
تکلیف موضوع از ســوی این وزارتخانه شد این در حالی است .مدیرعامل 
شســتا در این نامه با اشــاره به ماده 18 اساســنامه فدراسیون فوتبال و 
همچنین کنفدراســیون فوتبال آسیا مبنی بر اینکه »هیچ یک از اشخاص 
حقیقی و حقوقی همزمان نمی توانند کنترل و هدایت بیش از یک باشگاه 
را برعهده داشته باشند در غیر این صورت، تمامیت یک مسابقه یا مسابقات 
را زیــر ســؤال خواهند برد« این پرســش را مطرح کرده کــه با توجه به 
در اختیار داشتن 50 درصد ســهام ذوب آهن، آیا می توانند سهام باشگاه 
پرسپولیس را نیز داشته باشند یا خیر.تأمین اجتماعی و زیر مجموعه آن، 
شســتا هم اکنون بخشی از سهام ذوب آهن را در اختیار داشته و از این رو 
مدیرعامل این شرکت خواستار این موضوع شده که آیا برای خرید باشگاه 
پرسپولیس ممنوعیتی وجود دارد یا خیر. اکنون باید دید وزارت ورزش و 
جوانان چه پاسخی به این شرکت می دهد. مالکیت مشترک پرسپولیس و 
اســتقلال از جمله مواردی است که کنفدراسیون فوتبال آسیا از آن ایراد 
گرفته و به گفته مسئول صدور مجوز حرفه ای فدراسیون فوتبال، باید این 
مشــکل حل شود تا خطری دو باشــگاه را برای حضور در مسابقات فصل 

آینده لیگ قهرمانان تهدید نکند.
ë نه درآمد اصلی نه کپی رایت

حق پخش تلویزونی اصلی ترین منبع درآمدی در فوتبال حرفه ای دنیاست 
در شــرایطی که باشــگاه های زیان ده و بدهکار اســتقلال و پرسپولیس 
بهــره ای از حق پخــش تلویزیونی ندارند خبری از قانــون کپی رایت هم 
نیســت، مشخص نیست سرنوشــت خصوصی یا خصولتی شدن دو بنگاه 

اقتصادی که بهره مالی برای مالکان خود ندارند چه خواهد شد؟

فعالیــت  بدنــی ســبک آســیب رفتارهای 
کم تحرک را در کودکان معکوس می کند.

به نقل از ارث، بر اساس مطالعه ای که دکتر 
اندرو آگباجه از دانشــگاه اکســتر انگلستان 
انجام داد، فعالیت بدنی سبک این پتانسیل 
را دارد که خطرات مرتبط با افزایش ســطح 
کلسترول ناشــی از سبک زندگی کم تحرک 

در دوران کودکی را معکوس کند.
ایــن تحقیق بینش های جدیــدی در مورد 
تأثیــرات طولانی مدت رفتــار بی تحرک بر 

سلامت کودکان نشان می دهد.
کارشناســان داده ها را بررسی کردند و ۷۹۲ 

کودک ۱۱ تا ۲۴ ساله را ردیابی کردند.
نتایج نشان داد که زمان بی تحرکی انباشته 
از دوران کودکی می تواند سطح کلسترول را 
تا اواسط دهه بیســت تا ۶۷ درصد افزایش 

دهد.

ارتباط کلســترول  بر  این آمار نگران کننده 
بالا و دیــس لیپیدمی)اختلال چربی خون( 
از ســنین پایین با مشکلات شدید سلامتی، 
ازجمله مرگ زودرس و مشکلات قلبی مانند 
آترواســکلروز تحت بالینی و آســیب قلبی 

تاکید می کند.
محققان دریافتند که بر خلاف باور عمومی و 
دستورالعمل های موجود، فعالیت بدنی سبک 
به طور قابل توجهــی موثرتر از فعالیت بدنی 
متوسط تا شــدید در مبارزه با این خطرات 
است. فعالیت هایی مانند پیاده روی طولانی، 
کارهای خانه، شنا یا دوچرخه سواری تا پنج 
برابر بیشتر در ارتقای سلامت قلب و کاهش 

التهاب در جوانان مؤثر هستند.
این تحقیق بر روی اندازه گیری شتاب ســنج 
زمــان بی تحرکــی، فعالیت بدنی ســبک و 
فعالیت بدنی متوسط تا شدید در سنین ۱۱، 

۱۵ و ۲۴ ســالگی متمرکز بود. متخصصان 
به طور مکرر کلسترول لیپوپروتئین با چگالی 
بالا، کلســترول لیپوپروتئین با چگالی کم، 
تری گلیسیرید و کلسترول تام را در سنین 

۱۵، ۱۷ و ۲۴ سالگی اندازه گیری کردند.
معیارهــای اضافی ازجمله تــوده چربی کل 
بــدن، توده عضلانــی، گلوکز خون ناشــتا، 

انسولین نیز در نظر گرفته شد.
زمــان بی تحرکی در طول دوره ۱۳ ســاله 
افزایــش یافت، در حالی کــه فعالیت بدنی 

سبک به طور قابل توجهی کاهش یافت.
قابل ذکر اســت که افزایش کلســترول تام 
بدون توجه به تغییرات چربی بدن مشاهده 
شــد و به طور متوسط چهار ســاعت و نیم 
فعالیــت بدنی ســبک روزانــه از کودکی تا 
بزرگسالی باعث کاهش سطح کلسترول تام 

می شود.

مذاکرات ادامه دارد؛

زوج»پیاتزا«و»توتولو«
درنزدیکینیمکتتیمملیوالیبالایران

 

به نظر می رسد توافقات نهایی برای نیمکت تیم ملی به مرحله آخر رسیده 
و پیاتزا و توتولو ســرمربی و مربی تیم ملــی والیبال خواهند بود. هر چند 

هنوز مذاکرات بر سر جزئیات همکاری ادامه دارد.
پس از عملکــرد ضعیف تیم ملــی والیبال ایــران در رقابت های انتخابی 
المپیک، داورزنی رئیس ســابق فدراســیون والیبال با عذرخواهی از مردم 
وعــده جذب مربی خارجی داد تا تیم ملی والیبال ایران در لیگ ملت های 
۲۰۲۴ که آخرین فرصت برای المپیکی شدن تیم ملی است با جذب مربی 
خارجی از این فرصت اســتفاده کند. پس از چندین جلسه کمیته فنی در 
نهایت ۶ گزینه برای هدایت تیم ملی در نظر گرفته شــد تا فدراســیون با 

آن ها مذاکرات خود را پیگیری کند.
البتــه پس از تغییــر و تحولاتی که در رأس فدراســیون والیبال رخ داد و 
داورزنی به دلیل پایان دوره چهارســاله ریاســتش، جای خود را به وحید 
مرادی نایب رئیس فدراســیون داد. مرادی در اولین نشســت خبری خود 
از گزینه هــای هدایت تیم ملی رونمایی کــرد و نفراتی همچون »پیاتزا«، 
»توماس توتولو«، »ولادیمیر آلکنو« و »ســعید معــروف« جز گزینه های 
اصلی هســتند که طبق گفته سرپرســت فعلی فدراســیون قرار است به 

استفاده ترکیبی از این مربیان فکر کنند.
فدراسیون والیبال با سرپرست جدید، برای سپردن نیمکت تیم ملی به یک 
ســرمربی، تا بهمن ماه فرصت خواسته، البته داورزنی در دوره ریاستش در 
فدراسیون تمایل به حضور ســعید معروف به عنوان سرمربی در تیم ملی 
را داشــت، اما وحید مرادی سرپرست فعلی فدراسیون خلاف این عقیده را 
دارد و معتقد اســت معروف یک پتانسیل برای والیبال ایران است و نباید 
سرمایه ســوزی کرد، با توجه به این صحبت ها به نظر می رسد در این دوره 

شاهد سپردن نیمکت تیم ملی به یک سرمربی خارجی خواهیم بود.
در حــال حاضر مذاکــرات فدراســیون در حال پیگیری اســت و از بین 
گزینه های فعلی برای هدایت تیم ملی به نظر می رســد شانس وبرتو پیاتزا 
)سرمربی( و توماس توتولو )دستیار( بیشتر از سایر نفرات است. این مربی 
ایتالیایی برای هدایــت تیم ملی والیبال ایران، برنامه ای ۱۰۰ صفحه ای به 

فدراسیون والیبال ارائه داده است.
پیش از این هم یک رســانه لهســتانی از پیاتزا به عنوان جدی ترین گزینه 
هدایت تیم ملی والیبال ایران نام برده است. پیاتزا هم اکنون سرمربی تیم 
ملی والیبال هلند است و از سال ۲۰۱۹ تا ۲۰۲۴ هدایت این تیم را برعهده 
دارد. گفته می شــود در صورت حضور در ایران، تومــاس توتولو به عنوان 

دستیارش روی نیمکت تیم ملی حاضر خواهد شد.

کوتاه از ورزش

سلامت

ابهام درباره بنگاه های زیان ده بدون درآمد

سرخابی ها خصولتی می شوند؟

آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی راهکاری برای مقابله با کم تحرکی کودکان
شهرستان دورود- سری 3۹ جمعی 

نظر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رسمی، املاک متقاضیانی که در هیات موضوع ماده یک 
قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی دورود مورد رســیدگی و تصرفات مالکانه و بلامعارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت اطلاع عموم به 
شــرح ذیل در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هر کس نســبت به صدور ســند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد می تواند از تاریخ 
انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را کتبا به اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض دادخواست خود را به مراجع محترم قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در 
مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید 

و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول: )۱۴۰۲/۰۹/۱4( نوبت دوم: )۱۴۰۲/۰۹/۲9(

۱_ تقاضای »حســن عبدالوند« فرزند »رضا« نسبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی آبی زار« بمساحت »۶۴۳۱.۷۹« مترمربع مجزی شده از 
پلاک شماره »۱۴« فرعی از »۳« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »رضا عبدالوند فرزند عبدالرضا«

 ۲- تقاضای »حسن عبدالوند« فرزند »رضا« نسبت به »ششدانگ یک قطعه باغ« بمساحت »۷۵۵۲.۹۷« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره »۱۲« 
فرعی از »۳« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه "علی خون عبدالوند فرزند آقارضا«

۳ - تقاضای »حسن عبدالوند« فرزند »رضا« نسبت به »ششدانگ یک باب ساختمان )محل شیلات(« بمساحت »۵۰۰« مترمربع مجزی شده از پلاک 
شماره »۱۱« فرعی از »۳« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »علی خون عبدالوند فرزند آقارضا«

۴_ تقاضای »علی خادمی« فرزند »نظر« نسبت به »ششدانگ یک باب ساختمان« بمساحت »۶۸.۴۹« مترمربع مجزی شده از پلاک شماره "۱۸۹۲" 
فرعی از »۱۱۶« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »صادق خدائی«

۵- تقاضای »قدرت اله باجلان« فرزند "یداله" نسبت به »دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان« بمساحت »۱۳۹.۹۵« مترمربع مجزی شده 
از پلاک شماره "۱۳۹۸۰" فرعی از »۱۱۸« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه "سید رمضان موسوی فرزند سیدمرید"

۶_ تقاضای »عبداله باجلان« فرزند "قدرت اله" نســبت به »دو دانگ مشاع از ششــدانگ یک باب ساختمان« بمساحت »۱۳۹.۹۵« مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره »۱۳۹۸۰« فرعی از »۱۱۸« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه "سید رمضان موسوی فرزند سید مرید"

۷_ تقاضای "علی اکبر باجلان" فرزند »قدرت اله« نسبت به »دو دانگ مشاع از ششدانگ یک باب ساختمان« بمساحت »۱۳۹.۹۵« مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره "۱۳۹۸۰" فرعی از »۱۱۸« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه "سید رمضان موسوی فرزند سید مرید«

۸ - تقاضای »احمد پیامنی« فرزند »محمد علی« نســبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی آبی زار« بمساحت »۱۲۰۶۹.۳۴« مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره »۱۳۹« فرعی از »۵۷« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »محمد علی پیامنی فرزند پیرولی«

۹- تقاضای »احمد پیامنی« فرزند »محمد علی« نســبت به »ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی آبی زار« بمساحت »۱۱۳۶۴« مترمربع مجزی شده 
از پلاک شماره »۱۴۰« فرعی از »۵۷« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »محمد علی پیامنی فرزند پیرولی«

۱۰- تقاضای »احمد پیامنی« فرزند »محمد علی« نســبت به »ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی آبی زار« بمساحت »۷۳۶۱.۸۹« مترمربع مجزی 
شده از پلاک شماره »۱۴۱« فرعی از »۵۷« اصلی واقع در بخش »۴« خروجی از مالکیت مالک اولیه »محمد علی پیامنی فرزند پیرولی«

وند مصطفی امان اله بهار

ود رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان دور

شناسهآگهی:1616133

آگهی فقدان سند مالکیت
حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو

آقای محمد شيری به عنوان وکيل به شماره وکالت 11844 مورخ دفتر اسناد رسمی 
شماره 143 کرمانشاه 1402/06/12 با تقديم دو برگ فرم استشهاديه مصدق شده 
به شماره 6082 مدعی است که سند مالکيت ششدانگ پلاک 10091 فرعی از 
از 123 اصلی( واقع در سه حومه کرمانشاه  )باقيمانده 2161 فرعی  123 اصلی 
که سند المثنی به نام آقای اشجاری صادر و سپس برابر انتقال شماره 936 مورخ 
1358/02/12 دفتر اسناد رسمی 67 کرمانشاه از آقای مرتضی اشجاری به علی 
آزادپوری انتقال داده شده و سند صادر و تسليم گرديده که در اثر سهل انگاری مفقود 
شده است. لذا مراتب طبق ماده 120 آيين نامه قانون ثبت در يک نوبت آگهی می 
شود تا چنانچه فرد يا افرادی مدعی انجام معامله و يا وجود سند مالکيت در نزد خود 
می باشد از تاريخ انتشار اين آگهی به مدت 10 روز مراتب را به اين اداره اعلام دارند 
در غيرت اين صورت پس از انقضای مدت ده روز نسبت به صدور سند مالکيت طبق 

مقررات اقدام و سند مالکيت اوليه از درجه اعتبار ساقط خواهد شد.
اقدام :  جهانبخشی کرمانشاهی

رونوشت : به ستاد اجرايی فرمان حضرت امام ) ره( جهت اطلاع و اقدام
فرشاد نادری _ مدير واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرمانشاه ناحیه دو
از طرف کامران میراحمدی نصرآبادی

آگهی فقدان سند مالکیت

آقای احمد محمديان امیری با ارايه 2 برگ استشهاديه المثنی که در دفترخانه 
77 بابل امضا شده و طی درخواست8433-1402 مورخ 1402/09/22 تقاضای 
صدور سند المثنى ششدانگ پلاک 1000 فرعی از 4862- اصلی بخش دو 
غرب ثبت بابل که بشماره چاپی 814224 سری ب سال 01 و دفتر الکترونيک 
140220310004008970 صادر گرديده بود در اثر جابه جايی مفقود گرديده 
در اجرای ماده 120 اصلاحی آئين نامه قانون ثبت در يک نوبت آگهی تا چنانچه 
اشخاصی مدعی انجام معامله يا وجود سند مالکيت يا سند معامله به اداره ثبت 
محل ارائه و رسيد دريافت نمايند چنانچه پس از اتمام مدت مقرر اعتراض ارائه 
نگرديد و يا در صورت اعتراض اصل سند مالکيت يا سند معامله ارائه نشود اين 
اداره مطابق مقررات اقدام به صدور سند مالکيت المثنی به نام مالک خواهد نمود. 
در ضمن برابرا سناد رهنی 25878 مورخ 1393/12/27 و 29565 مورخ مورخ 

1397/06/27 دفتر 61 بابلسر در رهن بانک کشاورزی می باشد.
تاريخ انتشار: 1402/09/29

رونوشت : به ستاد اجرايی فرمان امام )ره( جهت استحضار
سید مهدی حسینی - رئیس اداره ثبت اسناد و املاک بابل

شناسه آگهی : 162553۸

مرتضی برکاته/ گروه ورزش
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جهشتولید۱۵۰میداننفتیدرطول۸سال

مدیرعامل شرکت ملی نفت گفت: قرار است ۱۵۰ میدان نفتی جهش تولید 
نفت را در یک بازه هشت ساله رقم بزند.

محسن خجسته مهر دیروز در مراسم افتتاحیه دومین کنفرانس و نمایشگاه 
مدیریت فناوری و افزایش تولید دانش بنیان در زنجیره ارزش صنعت نفت 
از مســیر راهکارهای فناورانه و نوآورانه با اشــاره به ویژگی های تولید نفت، 
اظهار کرد: تولید نفت، ســرمایه بر، زمان بر و درآمدزا است و اگر قرار است 

در آینده به تولید دست یابیم باید از امروز شروع کنیم.
وی افزود: صنعت نفت نیازمند منابع صرف نیست و باید اختیارات متناسب 
با جهش تولید را داشته باشیم و امیدواریم در آینده نزدیک بتوانیم تحولاتی 

از هر نوع را داشته باشیم.
او با تاکید بر اینکه افزایش تولید به واســطه دانش بنیان در زنجیره ارزش 
صنعت نفت از آن روزی که این موضوع در ادبیات کشور ایجاد شد، به دنبال 
آن بودیم که فنــاور کردن و دانش بنیان کردن تولیــد مدنظر قرار گرفت 

چراکه این رشد تولید می تواند کارایی رشد اقتصادی ایجاد کند.
وی با اشــاره به لزوم افزایش کیفیت محصولات و کاهش زمان تولید، گفت: 
بین تولید و شــرکت های دانش بنیان باید یک ارتباط موثر وجود داشــته 
باشد و اگر این ارتباط ایجاد نشود، می توانیم بگوییم که به بهره وری دست 
نیافته ایم. مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با اشــاره به امضای توافق نامه 
با معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری برای استقرار مرکز راهبردی 
مخازن دیجیتال نفتی و گازی تصریح کرد: ۱۵ میدان نفتی و گازی کشور با 
هوش مصنوعی اداره می شود که در این زمینه نخستین میدان که تفاهم نامه 
آن با دانشگاه صنعتی شــریف امضا شده، میدان گازی پارس جنوبی است 

و می خواهیم قطب گازی ایران را در قالب هوش مصنوعی مدیریت کنیم.
خجســته مهر با بیان اینکه بر اساس آمار بانک مرکزی، نفت و گاز در رشد 
اقتصادی کشور بیشترین سهم را دارد، همچنین در دو سال اخیر رشد ۶۰ 
درصدی در تولید نفت کشــور رخ داده که این دستاورد حاصل برنامه ریزی 
در دولت ســیزدهم در بخش نفت بوده است، اظهار کرد: استفاده از هوش 
مصنوعــی و فناوری های دیجیتال در صنعت نفــت یکی از حوزه های مهم 
فناورانه در این صنعت اســت، ما به دنبال افزایش تولید نفت از مخازن خود 
با هوش مصنوعی هســتیم. امروز این علم در صنعت نفت کشور جزو علوم 

ناشناخته است و از این رو باید روی آن کار بیشتری کنیم.
وی با اشاره به امضای توافق نامه با معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری 
برای اســتقرار مرکز راهبردی مخازن دیجیتــال نفتی و گازی تصریح کرد: 
قصد داریم ۱۵ میدان نفتی و گازی کشــور را با هوش مصنوعی اداره کنیم. 
نخســتین میدان در این زمینه که تفاهم نامه آن با دانشگاه صنعتی شریف 
امضا شده، میدان گازی پارس جنوبی است و می خواهیم قطب گازی ایران 

را در قالب هوش مصنوعی مدیریت کنیم.
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران با بیان اینکه برای نخستین بار در کشور 
بحث بورســیه پژوهشــی شــهید تندگویان در هماهنگی کامل با وزارت 
علوم راه اندازی شــده است که در قالب این بورســیه ها قراردادی ۳۶ ماهه 
با دانشــجویان مقطع دکترا منعقد خواهد شــد، گفت: به زودی بورســیه 
دانشــجویان مقطع دکترا شروع می شــود، صنعت نفت چالش های فناورانه 
خود را از طریق سامانه ای که در سایت وزارت علوم مشخص شده، در اختیار 
دانشــجویان کل کشور قرار می دهد. برای شروع کار با ۱۵ دانشجوی دکترا 
قــرارداد منعقد و هر ماه به آنها ماهانــه ۱۵ میلیون تومان حقوق پرداخت 
می شود. خجسته مهر با بیان اینکه در دو سال اخیر ۵۴ قرارداد به ارزش ۸۰ 
میلیون دلار در صنعت نفت امضا شده است،   افزود: سهم شرکت ملی نفت 
ایران با ۲۹ قرارداد ۲۹ میلیون دلار است که تا پایان سال ۴۰ میلیون دلار 

دیگر فقط به سهم این شرکت اضافه خواهد شد.

نفت و انرژی

معاون وزیر نفت در امور مهندسی، پژوهش و فناوری 
با بیان اینکه هم اکنون تقریباً در زمینه کاتالیست به 
خودکفایی رسیده ایم، گفت: تا پایان دولت سیزدهم 
این کار به طور ۱۰۰ درصد انجام می شود.  وحیدرضا 
زیدی فرد در مراســم دومین کنفرانس و نمایشگاه 
مدیریت فنــاوری و افزایش تولیــد دانش بنیان در 
زنجیــره ارزش صنعت نفت با بیان اینکه اســتفاده 
از فناوری و نوآوری باید اولویت صنعت نفت باشــد، 
اظهار کرد: بــا توجه به تجربه موفق در نخســتین 
همایــش »پتروتِک« با موافقــت وزیر نفت تصمیم 
گرفتیم این رویداد به صورت سالانه برگزار شود. وی 
افــزود: همایش و نمایشــگاه پتروتک محل ملاقات 
عرضه و تقاضای شرکت های فناور و نوآور بیرونی و 

داخلی صنعت نفت است.
معــاون وزیر نفــت در امور مهندســی، پژوهش و 
فناوری با بیان اینکه تلاش شبکه دانش بنیان کشور 
تبدیل ایده به محصول است، تصریح کرد: می توانیم 
از ظرفیت این شــبکه برای موفقیــت فعالیت های 

صنعت نفت استفاده کنیم.
زیدی فرد با اشــاره به اینکه توســعه دانشــگاه ها، 

پژهشــگاه ها و مجموعه های فنــاور و نوآور دغدغه 
اصلی مقام معظم رهبری و ریاست جمهوری است، 
گفت: حمایت از شــرکت های دانش بنیان و ساخت 
بار اول اولویت وزارت نفت اســت، به طوری که برای 
ســال دوم نیز مقام اول را در اســتفاده و حمایت از 

شــرکت های دانش بنیان در میان ســایر دستگاه ها 
به دست آورده است. وی شناســایی دقیق نیازهای 
فناورانه، اســتفاده از ظرفیت قانون ســاخت بار اول 
و شناســایی چالش های ســاخت بار اول را از جمله 
اقدام هــای وزارت نفت برشــمرد و افزود: برای حل 

چالش های ســاخت بــار اول از ظرفیــت صندوق 
فناوری اســتفاده کرده ایم. معاون وزیر نفت در امور 
مهندسی، پژوهش و فناوری به بحث صدور خدمات 
فنی - مهندسی اشاره و تصریح کرد: باید با تشکیل 
کارگروه فنی - مهندسی در وزارت نفت و فعالیت این 
کارگروه از ظرفیت فناوری و نوآوری کشور استفاده 
کنیم. زیدی فرد با بیان اینکــه وزارت نفت هرگونه 
حمایتی را که بتواند از شــرکت های دانش بنیان از 
لحــاظ قانونی انجام می دهد، گفت: صدور چند هزار 
تجهیــزات به ونزوئلا موفقیــت بزرگی برای صنعت 
نفت بوده اســت. وی بــا بیان اینکه تشــکیل نهاد 
صدور گواهی کیفیت به تســهیل صــادرات کمک 
می کند، اظهار کرد: در زمینه کاتالیســت تقریباً به 
مرز خودکفایی رســیده ایم که این موضوع در پایان 
دولت سیزدهم به صورت ۱۰۰ درصد می شود. معاون 
وزیــر نفت در امور مهندســی، پژوهــش و فناوری 
گفت: قراردادهای متعددی را به صاحبان فناوری و 
بخش فناور سایر دستگاه های اجرایی  برای ساخت 
تجهیزات امضا کرده ایم، همچنین با حمایت و ایجاد 
زمینه بــرای خلاقیت و نوآوری برای افراد در داخل 
صنعت نفت و بیرون از آن توانسته ایم از اختراعات و 

محصولات آنها به خوبی استفاده کنیم.

اتاق تهران گفت: پارســال معادل ۳۶  رییس 
درصد از جی دی پی کشــور به یارانه پنهان 
تخصیص یافت که یارانه پنهان نفت، گاز و برق 
به ترتیــب ۵۲ میلیارد دلار، ۴۵ میلیارد دلار و 

۳۰ میلیارد دلار بوده است.

محمــود نجفی عرب رئیس اتــاق بازرگانی تهران در 
نهمین نشســت هیأت نمایندگان اتاق تهران با بیان 
اینکه موضوع انرژی به یکی از معضلات کشــور بدل 
شده است؛، اظهار کرد: امروز بسیاری از عوارض حوزه 
آلودگی های زیســت محیطی و تأثیر آن روی سلامت 
به بحث مصــرف انرژی باز می گــردد. از طرف دیگر 
آژانس بین المللی انرژی هم در گزارشی به این موضوع 
پرداخته و اعلام کرده تلاش جهانی و برنامه کشــورها 
برای کاهــش گازهای گلخانــه ای و فاصله گرفتن از 
سوخت های فسیلی منجر به کاهش درآمد ۴۰ کشور 
نفت خیز از جمله ایران می شود و نوشته که ۲۸ کشور 
نفت خیز تا ســال ۲۰۴۰ ممکن است نیمی از درآمد 

۱۷۵ هزار میلیارد دلاری خود را از دست بدهند.

ë  ۳۶ درصد جی دی پی بــه یارانه پنهان تخصیص
یافت

وی افزود: طبق گزارش آژانس بین المللی انرژی میزان 
یارانــه پنهان انرژی در ایران بعد از روســیه بالاترین 
میزان در جهان و معادل ۳۶ درصد کل تولید ناخالص 
داخلی )جی دی پی( کشور است؛ یعنی سال گذشته 
که جی دی پی کشــور ۴۰۷ میلیــارد دلار بوده، ۳۶ 
درصد آن به پرداخت یارانه انرژی تخصیص پیدا کرده 

است.
رئیس اتــاق بازرگانــی اضافه کرد: بــه گفته آژانس 
اختلاف قیمت حامل های انرژی عرضه شــده در بازار 
داخــل ایران بــا قیمت ها در بازار جهانی طی ســال 
گذشــته ۱۲۷ میلیارد دلار بوده که معادل حدود سه 
برابر بودجه جاری دولت است. از این رقم ۵۲ میلیارد 

دلار آن یارانــه پنهان نفت، ۴۵ میلیارد دلار آن یارانه 
پنهــان گاز و ۳۰ میلیارد دلار هــم یارانه پنهان برق 

بوده است.
نجفی عرب همچنین با اشــاره به معضلات زیســت 
محیطی استفاده از سوخت های فسیلی، گفت: در سال 
۲۰۲۲ حدود ۵۰۰ میلیارد دلار برای استفاده از انرژی 
بادی و خورشــیدی در جهان سرمایه گذاری شده که 
از میزان کل سرمایه گذاری صورت گرفته در صنعت 

نفت جهان، بیشتر است.
 بر اســاس اعلام این آژانس کشورهایی مانند ونزوئلا، 
قطر و همچنین کشــورهای نفت خیــز آفریقا مانند 
نیجریــه، آنگولا، چاد با بالاترین درجه خطر مواجهند 
و عربســتان، امارات، الجزایر و جمهوری آذربایجان با 
دومین درجه خطر و کشــورهای عراق، روسیه، لیبی 
در درجه ســوم خطر، ایران، نــروژ، مکزیک در درجه 
چهارم خطر و کشورهای ترکمنستان، اوکراین، کلمبیا 

در درجه پنجم خطر هستند.

نجفی عرب در ادامه اظهار کرد: کاهش صادرات نفت 
ایران به دلیل تحریم هــا رخ داده که به همین جهت 
ایــران به لحــاظ کاهش درآمدهای نفتــی در درجه 
چهــارم خطر قرار دارد. در حالی که اگر صادرات نفت 
ایــران بیش از میزان کنونی بود، احتمالًا در رتبه های 
اول خطر از دســت دادن درآمدهــای حاصل از نفت 

قرار می گرفت.

ë  کاهــش ۹۰ هــزار میلیــارد دلاری درآمد نفتی
کشورهای نفت خیر تا ۲۰۴۰

وی همچنین با اشــاره به درآمــد ۱۷۵ هزار میلیارد 
دلاری کشــورهای نفــت خیز جهان، گفــت: درآمد 
نفتی کشــورهای نفت خیز تا سال ۲۰۴۰ حدود ۹۰ 
هزار میلیــارد دلار کاهش خواهــد یافت و به همین 
دلیل اســت که کشــورهای عربی نفت خود را به زور 
می فروشــند و تبدیل به دارایی هــای دیگر می کنند. 

البته ما در حال از دست دادن این فرصت هستیم.

نجفی عــرب تصریح کرد: بازار نفــت به اوج تقاضای 
خودش رســیده و تقاضــای جهانی نفــت که در دو 
دهه گذشته ســالی یک تا دو درصد رشد داشت، در 
ســال های گذشته رشد بین صفر تا یک درصد داشته 

است. 
در ســال ۲۰۲۰ حدود ۵۰۰ میلیــارد دلار در جهان 
برای انرژی بادی و خورشــیدی سرمایه گذاری شده 
و از دلایل کاهش درآمدهای نفتی، اســتفاده از منابع 
جایگزین از جمله انرژی پاک خورشیدی و انرژی برق 

است.
وی افزود: رئیس صندوق بین المللی پول در کنفرانس 
بین المللی تغییر اقلیم از کشــورها خواســته تا یارانه 
انــرژی را کاهش دهند و به جــای آن در پروژه های 

جلوگیری از گرمایش زمین سرمایه گذاری کنند.
نجفــی عرب درباره احتمال افزایش تعطیلات هفتگی 
نیــز تصریح کــرد: افزایش تعطیــلات هفتگی برای 
واحدهای تولیدی هزینه بر اســت، بــا توجه به اینکه 
اغلب کشــورهای جهان روزهای شــنبه و یکشــنبه 
تعطیل هستند و برخی از کشورهای عربی نیز روزهای 
جمعه و شنبه، بهتر است به جای تعطیلی پنج شنبه، 
روز شنبه تعطیل اعلام شود تا به لحاظ مراودات مالی 

و تجاری کمتر با مشکلات تعطیلات مواجه شویم.
رئیس اتاق تهــران درباره لایحه بودجــه ۱۴۰۳ نیز 
گفــت: نمایندگان مجلس به دلیل اشــکالاتی که در 
بودجه ۱۴۰۳ دیدند بودجــه را برای اصلاح به دولت 

برگرداندند.
 از آن جایــی که بخش زیادی از حوزه کســب و کار 
به بودجه مصوب ســال پیــش رو گره می خورد، لازم 
است کمیســیون های تخصصی اتاق در فرصت بسیار 
کمی که وجود دارد روی کلیات بودجه بررســی هایی 
انجام دهند و اعلام نظر کنند تا با همراهی اتاق ایران 
جمــع بندی روی موضوعات صورت گیرد و نکاتی که 
با فضای کســب و کار و بخش خصوصی مرتبط است 

به نمایندگان مجلس منتقل شود.

خبر

خودکفایی ۱۰۰ درصدی در زمینه کاتالیست محقق می شود 

حل جدول شماره 52۹

   افقی :
۱ - کامل کننده

2 - هزارو صدو یازده
۳ - پسوند شباهتجوش

۴ - رودهنوعی یقه
5 - غذا دادنبیماری ریوی، نت بیمار

6 - نویسنده فرانسوی طاعونمتاع
7 - ســودای نالــه، نفــس بلند، از دل پر ســوز بر 

آیدسینمای خانگی
8 - قلعه حكومتی، قلعه کوچكنمک

9 - پــژواك صــدا، انعــكاس صدانــام ترکــی، نام 
آذربایجانی

۱۰ - پایتخت فیجی
۱۱ - فیلیوف فرانسوی

عمودی :
۱ - ماهی فروش

2 - بخشیدن، عطا کردن، بخشش
۳ - عمومی تر، عام ترناخن ستور

۴ - صــدا، صــوت، نغمــه و بانگشــهر ابراهیــم، 

مشــت و تــو دهنــی، محــل تولد حضــرت ابراهیم 
)ع(

5 - مادر عرب، عزیز تازیمرگ موش، سم الفار
6 - والده، بهترین دوستغذای زندانیان

7 - پهلوانی شاهنامهقورباغه درختی
8 - ثروتلك دار

درون  عــرب،  نفــی  موســیقی،  ششــم  نــت   -  9
چیزیابوالبشر، اشرف مخلوقات، اولین پیامبر

۱۰ - مادر گرامی حضرت علی اکبر
۱۱ - تنها و بی مانند
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رییس اتاق تهران تشریح کرد:

یارانه پنهان انرژی 36 درصد جی دی پی کشور را می بلعد

آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی وساختمانهای فاقد سند رسمی
 شهرستان ازنا-سری )40( جمعی

نظر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ســاختمان های فاقد ســند رسمی ،املاک متقاضیانی که در هیات موضوع 
ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی ازنا مورد رســیدگی و تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 
اطلاع عموم به شــرح ذیل  در دو نوبت آگهی می گردد. در صورتی که هرکس نســبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته 
باشد می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه  اعتراض خود را کتباً به اداره ثبت اسناد واملاک محل تسلیم وپس از اخذ رسید 
ظرف مدت یکماه از تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خودرا به مراجع محترم قضایی تقدیم وگواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل 
تحویل نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض گواهی تقدیم دادخواســت به دادگاه عمومی محل ارائه نکند 

اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست .
تاریخ انتشار نوبت اول  : )1402/09/29(       نوبت دوم:  )1402/10/14(

1 – تقاضای »درویش علی بداغی« فرزند »رضا« نسبت به »شش دانگ یک باب ساختمان« بمساحت »94.96« مترمربع مجزی شده پلاک 
شماره »6511مفروز از 55« فرعی از »29« اصلی واقع در بخش »دو« خروجی از مالکیت مالک اولیه »خود متقاضی«

 2- تقاضای »حســین الیاسی« فرزند »حیدر« نسبت به »شــش دانگ یک قطعه باغ« بمساحت »7832.52« مترمربع مجزی شده پلاک 
شماره »237« فرعی از »47« اصلی واقع در بخش »دو«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »خود متقاضی«

3- تقاضای »نظامعلی فاضلی« فرزند »علی« نســبت به »شــش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »11417.22« مترمربع مجزی 
شده ا پلاک شماره »681فرعی مفروز از 56« فرعی از »67« اصلی واقع در بخش »یک«  خروجی از مالکیت مالک اولیه » قربان علی تلالی«

4 - تقاضای »نظامعلی فاضلی« فرزند »علی« نســبت به »شــش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »10126.93« مترمربع مجزی 
شده پلاک شماره »680فرعی مفروز از 56« فرعی از »67« اصلی واقع در بخش »یک«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »قربان علی تلالی«
5 - تقاضای »نظامعلی فاضلی« فرزند »علی« نســبت به »شــش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »1410.77« مترمربع مجزی 
شده  پلاک شماره »682 فرعی مفروز از 56« فرعی از »67« اصلی واقع در بخش »یک«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »قربانعلی تلالی«
6- تقاضای »نظامعلی فاضلی« فرزند »علی« نســبت به »شــش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمســاحت »1008.56« مترمربع مجزی 

شده پلاک شماره »683 فرعی مفروز از56« فرعی از »67« اصلی واقع در بخش »یک« خروجی از مالکیت مالک اولیه »قربانعلی تلالی«
7 - تقاضای »عین شــا حاجیوند دســتگردی« فرزند »چراغعلی« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »2071.32« 
مترمربع مجزی شده  پلاک شماره »263« فرعی از »47« اصلی واقع در بخش »دو«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »درویش حاجیوند«

8 - تقاضای »عظیم نوری کمری« فرزند »محمد نبی« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی«   بمساحت »5958.65« مترمربع 
مجزی شده  پلاک شماره »6537« فرعی از »29« اصلی واقع در بخش »دو«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »خود متقاضی«

9 - تقاضای »غلامرضا سالاروند« فرزند »نورعلی« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی«  بمساحت »5531.69« مترمربع مجزی 
شده پلاک شماره »234« فرعی از »47« اصلی واقع در بخش »دو«  خروجی از مالکیت مالک اولیه »نور علی سالاروند«

10- تقاضای »راه علی سالاروند« فرزند »نور علی« نسبت به »شش دانگ یک قطعه زمین مزروعی« بمساحت »4897.58« مترمربع مجزی 
شده پلاک شماره »235« فرعی از »47« اصلی واقع در بخش »دو« خروجی از مالکیت مالک اولیه »نورعلی سالاروند«   

ی یوسف خیر

رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان ازنا

شناسه1625669



»منشور اخلاقی«
پایبندی به اصول دینی، توجه به واقعیت های عینی، احترام به اســتقلال و 
حاکمیت ملی، پاسداشت ارزشهای انسانی، دفاع از آزادی قلم، انتشار دقیق 
وبدون سانسور اخبار ؛دوری از رانت و فساد، رعایت حقوق شهروندی،  خود 
داری از تهمت و افتراء و فعالیت های رسانه ای بصورت حرفه ای از اهداف 

این رسانه است. 
روزنامه اقتصادى - اجتماعى

روزنامه صبح ایران

 چهارشنبه 29 آذر ماه  1402 شماره 1433

 صاحب امتیاز و مدیر مسئول: دکترحسن نجف وند
 زیرنظرشورای سردبیری

 دبیر سرویس صفحه اقتصاد: مریم کاظمیان فرد
 دبیر سرویس صفحه سیاسی: آناهیتا جعفری
 دبیر سرویس صفحه گوناگون: بهاره  یوسفی

 دبیر سرویس صفحه جامعه: سعیده کاظمیان فرد
 دبیر سرویس نفت و انرژی: فائزه میردریکوندی

 دبیر اخبار شهرستانها: مرتضی برکاتی

 صفحه آرا: فاطمه مهرابی
 چاپخانه: چاپ کارگر -تلفن : 7 - 66817316

 نشانی دفترتهران:  خیابان جمهوری خیابان دانشگاه - کوچه ماستری فراهانی پلاک 6 طبقه اول
 تلفن تماس: 66973714-66461770-66373678 - داخلی 3

 نشانی دفتر خرم آباد:  خیابان علوی- کوچه شهید شاهرخی- پلاک 9 مجتمع مطبوعاتی
 تلفن خرم آباد: 33405109 ـ 066      نمابر: 33438620ـ066

 تلگرام و  واتساپ : 09027833627

 ایمیل: 
yadegar.emroz@gmail.com

 سایت:
www.yadegaremrooz.ir

www.yadegaremrooz.ir

گلکسیS۲۴اولترااحتمالًادرمحیطهایکمنور
تصاویر۲۰۰مگاپیکسلیبهتریخواهدگرفت

دوربین پرچمدار آتی سامســونگ شاید به لحاظ ســخت افزاری تغییر 
چندانــی نکند، اما با کمک پردازش نرم افزاری و هوش مصنوعی تصاویر 
بهتــری ثبت خواهد کرد.در حالی که به نظر می رســد کــه تنها تغییر 
بزرگ ســخت افزاری دوربین گلکسی S۲۴ اولترا، دوربین تله فوتوی ۵۰ 
مگاپیکســلی جدید آن باشد، سامســونگ در حال پیاده سازی چندین 

عملکرد جدید نرم افزاری در پردازش تصویر است.
 انتظار می رود که این شــرکت از پردازنده اســنپدراگون ۸ نســل ۳، 
الگوریتم های بهبودیافته و هــوش مصنوعی برای بهبود کیفیت تصویر 
و ویدئو اســتفاده کند. گوشــی پرچمدار آتی سامسونگ ظاهراً در ثبت 
عکس های ۲۰۰ مگاپیکسلی، کیفیت بهتری در محیط های کم نور ارائه 
 S۲۴ در ایکس، گلکســی Ice Universe می کند.بر اســاس پســت
اولترا احتمالًا تصاویر ۲۰۰ مگاپیکسلی بهبودیافته ای را در نور کم ارائه 

می دهد. 
به گفته این منبع، پرچمدار آینده سامســونگ دارای نایت مود بهتری 
است که کیفیت کلی تصویر را بهبود می بخشد. گلکسی S۲۳ اولترا نیز 
در شــرایط کم نور عملکرد خوبی دارد، اما در مناطق تاریک آســمان یا 
در صحنه های تاریک تر، نویز بیشتری تولید می کند؛ در حالی که گاهی 

جزئیات تصویر کمی بیش  از حد شارپ به نظر می رسد.
اگر گلکســی S۲۴ اولتــرا این موارد را اصلاح کنــد، می تواند در بین 
بهترین دوربین های گوشی های هوشــمند جهان قرار گیرد.این منبع 
ادعا می کند که این گوشــی از هوش مصنوعی برای شناسایی ۱۲ نوع 
مختلف سوژه یا شیء و بهینه سازی آن ها برای افزایش کیفیت تصویر 

در وضوح ۲۰۰ مگاپیکسلی استفاده می کند.

تا قبل از صفویه، معمــاری گیلان به خصوص 
کالبدی  های  ویژگی  دارای  معماری مسکونی، 
معماری بومی اقلیم معتــدل و مرطوب بود. از 
جمله این ملاحظات اقلیمی همچون؛ کرســی 
چینی، سقف شیبدار و استفاده از کوران طبیعی 

در محوطه و بنا و نیز وجود ایوان بود.

دکتر مینــو خاکپور، اســتادیار و عضو هیات علمی 
دانشگاه در این زمینه می نویسد: »با آغاز دوره صفویه، 
معماری سبک اصفهانی که در دوره حکومت ترکمانان 
بوجود آمده بود، رونق یافت. این معماری پس از مدتی 
به گیلان راه یافته و بــه تدریج جای معماری بومی 
که تا آن زمان از جایگاه ارزشــمندی برخوردار بود را 

اشغال کرد.
معماری شیوه اصفهانی، قبل از سلسله صفویه در غرب 
و شمال غرب ایران و در زمان حکومت های منطقه ای 
ترکمانان متولد شده بود و از آن رو به این نام اشتهار 
یافت و با ظهور صفویه و انتخاب پایتختی اصفهان در 
این شهر نضج گرفت و بالید. بنابراین آنچه در معماری 
ایران به نام ســبک یا شیوه اصفهانی معروف است و 
در متون غربی تحت عناوینی چون: معماری صفوی، 
افشــاری، زند - قاجار و یا قاجاری شناخته می شود، 
به قبل از پیدایش صفویه بازمی گردد و خاستگاه آن 

اصفهان نبوده است. 
پس از این دوره شــکوفایی، رشته تکاملی معماری 
سبکی ایران منقطع گردید و گرچه حکومت صفویه 
در ادامه جای خود را به افشاریه، زندیه و قاجار داد، اما 
سبک اصفهانی به حیات خود در کالبد شهرها ادامه 

داد.
 بنابراین معماری ســبک اصفهانی از زمان ترکمانان 
آغاز و تا انتهای دوره اول دوره قاجاریه که از سلطنت 
آغامحمدخان تا پایان سلطنت محمد شاه است و در 
آن نگاه حاکم بر معماری نگاهی نسبتا درونگرا بوده 
است، ادامه یافت.«  یکی از بناهای تاریخی شهر رشت 
که بنظر می رسد تحت تاثیر شیوه معماری اصفهان 
ساخته شــده، عمارت حاج میرزا اسماعیل حاکمی، 

معروف به عمارت ابریشمی است.
این عمارت، با داشتن تالار آیینه، تالار چینی خانه و 
اتاق های مزین به گچ بری های متعدد جلوه ای از هنر 

معماری نیمه عصر قاجار را نشان می دهد.

این بنا در میدان صیقلان رشت، کوچه شهید صادقی 
قرار دارد و در حال حاضر در تملک دانشــگاه گیلان 
است. بنای مذکور در مجاورت دو بنای تاریخی دیگر 
قرار دارد و از مقایسه این سه بنا)عمارت اولین شهردار 
رشت و عمارت زین العابدین اخوان( می توان تحول 
سبک معماری را از میانه قاجار تا اواخر قاجار مقایسه 

کرد.
 گربه روی این بنا بســیار بلند بوده و حکم زیرزمین 
را دارد. گربه رو در واقع تغییر یافته کرسی چینی در 
معماری بومی گیلان است. بنای ابریشمی برخلاف دو 
بنای دیگر همچون معماری سبک اصفهان، تزئینات 
داخلی بیشتری دارد. »حاج میرزا اسماعیل حاکمی« 
از متنفذین پیربازار رشــت بود و در زمان ناصرالدین 
شاه قاجار به عنوان »کلانتر رشت« منصوب می شود 
و به همین دلیل وی را »حاج حاکم« می خواندند. این 
بنا توسط پسر کوچکتر حاج حاکم یعنی »حاج قاسم« 

معروف به »عالی جناب« احداث شده است.
در ســال ۱۳۱۸ شمســی، »میرزا احمد ابریشمی« 
این خانه را از »عباســعلی حاکمی«، ورثه حاج قاسم 
خریداری کرد و از آن پس به نام »عمارت ابریشمی« 
معروف گردید. ســال ۱۳۷۷، دانشگاه گیلان بنا را از 
مالــک وقت خریداری کرد و مدتــی آن را به عنوان 
دانشــکده معماری تغییر کاربری داد و پس از آن در 

اختیار بنیاد نخبگان گیلان قرار گرفت.
این بنا در دو طبقه تقریبا قرینه ســاخته شده است. 
محوطه حیاط از چهار طرف با دیوارهای آجری قرمز 
رنگ به ارتفاع پنج متر که با آهک بند کشــی شده، 
محصــور و دیوارهای ضلع جنوبی و شــمالی در بالا 
دارای یک ردیف رف و دیوارها با نوعی طاق نما تزیین 
شده است. مساحت کلی محوطه و بنا تقریبا دو هزار 
مترمربع و مساحت زیربنا ۶۵۰ مترمربع است. محوطه 
باغچه بندی و مشجر است و در وسط آن حوضی به 

طول شش متر و عرض چهار متر قرار دارد.
سطح محوطه حیاط همچون خانه های بومی گیلان، 
با قلوه سنگ های رودخانه ای سنگفرش شده بود ولی 
متاسفانه در سال های بعد با موزاییک کف پوش می 
شود. هر طبقه بنای ابریشمی هشت اتاق دارد. اطاق 
های هم کف ســاده و فاقد هرگونه تزیینات است. دو 
راه پله به ارتفاع ۲۰ ســانتی متر از جنس موزاییک 
ساده یک دســت قالبی جدید به طبقه بالا راه دارد. 

یک راه پله هم از ضلع شــمالی در پشت بنا به طبقه 
فوقانی می رود. از هشــت اتاق طبقه فوقانی دو اتاق، 
»چینی خانه« و »تالار آیینه«، در جوار هم و دو اتاق با 
تزیینات گچ بری گل بوته و قاب بندی برجسته سقف 
و بدنه و همچنین شــومینه ای با تزیینات گچبری، 
بسیار چشمگیر است. آنچه که بنا را در اندرونی زیبا 
و منحصر به فرد می کند وجود همین دو تالار است. 
در دیوارهــا و پیش بخاری »چینی خانه« و در میان 
گچبری هایی به شکل گل و بوته های ظریف، دوایری 
ایجاد و داخل آنها کاســه و بشقاب های گل مرغی و 
مصور بسیار پرارزش قاجاری قرار داده اند. مجموعا در 
بدنه و طاقچه ها ۷۹ کاسه و بشقاب تعبیه شده است. 
۵۲ کاسه گل مرغی هم در رف های نزدیک به سقف 

جاسازی شده است.
»تالار آیینه« نیز به شکل T به طول ۱۱.۹۰ و عرض 
نهایی ۷.۲۰ متر بوده که بخشی از این تالار مزین به 
گچبری با پوشش هنرمندانه قطعات آئینه در بدنه و 
سقف است. این قسمت به وسیله دو ستون گچی با 
شیر ســرهای تزئینی از قسمت جلو جدا شده است. 
گویا بقیه دیوارهای تالار قبلا همانند این قسمت بوده 
است. در تالار آئینه، دوازده تاقچه با قوس نیم دایره که 
داخل آن ها با آئینه یک دســت پوشانده شده، دیده 
می شود. ازاره بخشی از تالار، از قطعات سنگ مرمر به 
ارتفاع ۱.۱۰ متر تا زیر تاقچه است. تالار آیینه و چینی 
خانــه و اتاق های مزین به گچ بری بیانگر جلوه های 

هنر عصر قاجاری در این خطه است.
این عمارت با نام »بنای ابریشمی« در تاریخ ۲۵ اسفند 
۱۳۷۹ و به شماره ۳۳۶۵ در فهرست بناهای میراثی 

کشور ثبت شده است.

عمارت ابریشمی رشت؛

جلوه ای از هنر معماری نیمه عصر قاجار

میراث فرهنگی

پژمانجمشیدی؛بازیگرموردنظر
همیشهدردسترساست

پژمان جمشــیدی طی سالیان اخیر، 
یکی از مهره های مفید برای گیشــه 
سینماهای ما بوده است. تقریبا تمام 
فیلم های این بازیگــر، با اقبال خوبی 
در گیشه همراه شده که همین عامل، 
عطش کارگردانان بســیاری را برای 
کار با او بیشــتر کرده است. این مهم 
با توجه به قابلیت های جمشیدی در 

ارائه بازی های کمیک و اجتماعی، سبب شده تا تعداد کارگردانانی که خواستار 
همکاری با این بازیگر باشند، بیشتر هم شود.پژمان جمشیدی در اثر یک اتفاق 
وارد دنیای تصویر شد. در ادامه این ورود ناخودآگاه اما، وی توانست این جریان 
را مدیریت کند. پس از اقبال گســترده ای که ســریال پژمان به همراه داشت، 
تقاضاهای سینمایی و تلویزیونی بسیاری به این بازیگر شد اما جمشیدی، این 
وضعیت را به شیوه درســتی مدیریت و هدایت کرد.کتاب خواند و چند دوره 
فشرده تئوری و عملی را گذراند. پس از آن که تاحدودی آب بندی شد، بازی در 
یک نمایش را پذیرفت که آن کار، کمک زیادی به استایل بازی و نهادینه شدن 
سبک هنری او کرد. این پروسه سبب شد تا وی زودتر از آن چه تصور می شد به 
بلوغ در اجرا برسد و درست از همان زمان بود که سیل پیشنهادها به سمت او 
سرازیر شد.جمشیدی در تحلیل نقش خود، سبک اجرایی خاصی دارد که این 
سبک باتوجه به طراوتی که به همراه داشت، به مذاق مخاطب خوش آمد و فیلم  
و سریال های این بازیگر، خیلی زود با استقبال چشم گیری مواجه شد تا جایی که 
پــس از ظهور این بازیگر تا امروز، عمده فیلم هایی که وی بازی کرده، در زمره 
پرفروش ترین های سال قرار گرفتند. در تلویزیون و شبکه نمایش خانگی نیز این 
جریان جاری بود. جمشیدی برای امسال، ۲ فیلم شهر هتل و شهر هرت را به 
روی پرده داشــت که این دو کار، دومین و سومین فیلم پرمخاطب و پرفروش 
امسال تا به امروز هستند. همچنین ویلای ساحلی، جدیدترین کاری است که 
وی بــه روی پرده دارد. چند فیلــم ازجمله صبحانه با زرافه، کوکتل مولوتف و 
تگزاس ۳ هم بازی کرده و احتمالا طی ماه های آتی، جلوی دوربین فصل جدید 
ســریال زیرخاکی می رود. سیستم کاری جمشیدی در این سال ها، همواره به 
همین ترتیب بود که تا چند ماه آینده اش، همواره رزرو بوده است. اما آیا این روال 
می تواند برای بازیگری در جایگاه وی، ارزنده و پیش برنده باشد؟جمشیدی ماه ها 
پیش و در مواجهه با این انتقاد، اعلام کرد که بدهکار است و دلیل پرکاری این 
سال های او نیز تسویه بدهی اش بوده است. اما با تداوم این روند، به این نتیجه 
می رسیم که یا این بدهی هنوز تسویه نشده است، یا جمشیدی به این سیستم 
زندگی و کار عادت کرده و یا توان گفتن نه به برخی پیشنهادها را ندارد.پاسخ، 
هر یک از این ۳ احتمال که باشد، به ضرر وجهه هنری جمشیدی است. برای 
بازیگری که از یک سو، مورد وثوق جریان هنری و مخاطبان قرار گرفته و از سوی 
دیگر، نظر منتقدان و داوران جشنواره های سینمایی را به هنرنمایی خود جلب 
کرده، این حجم پرکاری، دیده شدن و همواره در دسترس بودن، هیچ منفعتی 
ندارد. یک اصل نانوشــته در عالم شهرت و محبوبیت هنری است که هنرمند 
باید دست نیافتنی باشــد وگرنه هنرمندی که در همه جا از تلویزیون و شبکه 
نمایش خانگی تا تبلیغات و سینما حضور دارد، به مرور عطش و میل مخاطب 
را کمرنگ کرده و توفیق سالیان طلایی خود را نمی بیند. اصلی که چندان هم 
بیراه نیست و نمونه های مصداقی آن طی دهه های مختلف، در مورد هنرمندانی 
از ســینما و موسیقی، قابل مشاهده است.بعید است بدهی جمشیدی، پس از 
یک روند طولانی پرکاری، هنوز تســویه نشده باشد چون جمشیدی اگرچه به 
تهیه کنندگان موردوثوق خود، تخفیف بسیارخوبی می دهد اما همچنان یکی از 

گران ترین بازیگران امروز سینمای ایران است. 

هنر هفتم

دشت میرزابایلو؛

سرزمینآهوانگلستانی

 دشت میرزابایلو تنها ناحیه دشتی پارک ملی گلستان و بخش مهمی 
از ۹۱ هزار و ۸۹۵ هکتار وســعت آن است و در حال حاضر به مامنی 

برای آهوان این منطقه تبدیل شده است.
 این منطقه به شــدت تحت کنترل و محافظت است و هرگونه شکار 
غیرمجاز در آن جرم محسوب می شود. حتی برای بازدید از این منطقه 
هم باید مجوزهای لازم را اخذ کنید و یا به گروه های گردشــگری و یا 
موسســاتی بپیوندید که می توانند مجوزهای لازم برای بازدید از این 

منطقه را برای شما فراهم کنند. 
یکسری از بخش های پارک ملی گلستان برای عموم قابل دیدن است 
اما ســری دیگر مانند دشــت میرزابایلو، نیازمنــد طی کردن مراحل 
قانونی هستند. همه این سخت گیری ها هم برای نجات جان جانورانی 

است که در این قسمت زندگی می کنند.
دشت بزرگ میرزابایلو در قســمت شمالی به ارتفاعات سرخ آلمه که 
خود محیطی برای بازدید از حیات وحش است و در قسمت جنوبی هم 

به شاهراه آسیایی منتهی می شود. 
این منطقه در قسمت شرقی پارک ملی گلستان و در مسیر گالیکش 

به سمت بجنورد قرار گرفته است.
اگر از ایســتگاه پلیس راه تنگراه، حدود ۴۰ کیلومتر به سمت بجنورد 
بروید، سمت چپ جاده، پاسگاه محیط بانی میرزابایلو را خواهید دید. 
از همین طریق می توانید بــا ارائه مجوز خود، همراه محیط بانان وارد 

منطقه شوید.
وقتی وارد این منطقه می شــوید، دشــت بزرگــی را در مقابل خود 
می بینید و در انتهای آن یک منطقه کوهســتای که به آلمه شــهرت 
دارد. آلمه از کلمه آلما گرفته شــده که در زبان ترکی به معنای سیب 

است.
 در داخل محوطه، بقایایی از یک بنای قدیمی هم به چشــم می خورد 
که در حال حاضر از بین رفته اســت و جایی اســت برای بازیگوشی 
آهوان. گفته می شود این بنای قدیمی در گذشت یک کاروانسرا برای 
پذیرایی از مسافرانی بوده است که از جاده های اصلی عبور می کرده اند. 
در حال حاضر نیز در منطقه آلمه، کاروانســرای بســیار زیبایی وجود 

دارد که بسیار دیدنی است و شاخت آن به دوره پهلوی برمی گردد.

ë گونه  های مختلف جانوری در دشت میرزابایلو
جذابیت اصلی دشت میرزابایلو آهوان زیبای آن هستند که به راحتی 
در دشــت دیده می شــوند، اما کنار این ها، خرس، پلنگ، کفتار، قوچ 
اوریال و میش، شوکا، مرال، گربه جنگلی، گربه پالاس، روباه معمولی، 
هما، دال ســیاه، دال معمولی، عقاب مارگیر، گرزه مار، کفچه مار، مار 
پلنگی، کورمار، جربیل دوپای کوچک و لاک پشت خشکی زی هم در 

این منطقه زندگی می کنند.
بنابرایــن با یک تنــوع خوبی از انواع جانوران روبه رو هســتیم. حتی 
یوزپلنگ آســیایی هم در این منطقه دیده شــده است که بسیاری از 

گردشگران حیات وحش، آرزوی دیدنش را دارند.
اگــر با ردپا و دیگر آثاری که جانوران از خود به جا می گذارند، آشــنا 
باشید، می  توانید در محل رفت وآمد حیوانات مختلف منتظر بمانید و 

بدون ایجاد مزاحمت برای ایشان، عکس های بی نظیری ثبت کنید.
با تلاش شــبانه روزی محیط بانان این منطقه، تعــداد آهو و مارال به 

نسبت سال های گذشته بسیار بیشتر شده است. 
در این جا به بررسی دو مورد از حیوانات منطقه میرزابایلو و ارتفاعات 

اطراف آن می پردازیم که تحت حفاظت هستند.
آهو با نام علمی Gazella subgutturusa از خانواده گاوســانان و 

از راسته زوج سمان است. 
یکی از راه های تشــخیص آهوان این اســت که آهوی نر شــاخ دارد، 
ولی آهوی ماده معمولا شــاخ نــدارد. زیر بدن و کفل های این حیوان 
سفید رنگ است و موهای دم نسبتا بلند و سیاه رنگ. آهوی نر معمولا 

برآمدگی گواتر مانندی زیر گلو دارد.
زیســتگاه آهو، مناطق استپی و نیمه بیابانی است و به همین دلیل در 
دشت میرزابایلو به فراوانی یافت می شوند. بیشتر روزفعال هستند، اما 

گاهی در طول شب هم فعالیت می کنند.
 ســرعت این حیوان به ۸۰ کیلومتر بر ســاعت هم می رسد.دشــمن 
طبیعی آهو هم یوزپلنگ، گرگ و کاراکال اســت. بنابراین، حفظ آهو 
در یک منطقه برای حفظ جمعیت یوزپلنگ آسیایی که یک گونه در 
معرض انقراض اســت، بسیار حیاتی است. ممکن است در یک دسته 

آهو در میرزابایلو، بیش از ۵۰ آهو وجود داشته باشد.

سیری در ایران

ë باغ موزه نیاوران

منبع:فارس

ســیاهچاله ها به بلعیدن هر چیزی که به آن ها 
خیلی نزدیک می شــود، معروف هستند. اما آیا 
چیــزی می تواند خود آن ها را بــه طور کامل 
ببلعد؟به نقل از نیو اطلس، نتایج شگفت انگیز 
یک مطالعه جدید نشان می دهد که این امکان 
وجود دارد که ستارگان بتوانند سیاهچاله های 
بســیار کوچک را ببلعند و آن ها را در هسته ی 

خود نگه دارند.
پژوهشگران می گویند، حتی ممکن است راهی 
برای یافتن این ســتارگان وجود داشته باشد و 
اگر چنین باشد، می توانند به ما در درک ماده 

تاریک گریزان کمک کنند.
سیاهچاله ها در چند شکل کاملًا مستند وجود 

دارند. برخی از آن ها از مرگ ســتارگان به دنیا 
می آیند و برخی دیگر هیولا های بسیار عظیمی 

هســتند که در مرکز اکثر کهکشــان ها کمین 
کرده اند. اما مدت هاســت که فرض شده تعداد 
زیادی ســیاهچاله باید در چند ثانیه اول پس 
از مه بانگ )انفجار بزرگ( ایجاد شــده باشــند 
و هنــوز هــم می توانند در اطــراف کیهان در 
حال حرکت باشــند. در حالی که آن ها اساساً 
برای ما نامرئی هســتند، ما هنوز هم می توانیم 
وجود آن ها را از تأثیرات گرانشی آن ها بر ماده 
اطرافشان استنباط کنیم. این »سیاهچاله های 
اولیــه« یک رقیب نیرومند بــرای ماده تاریک 
هستند.البته تأیید وجود اشیای نامرئی دشوار 
است، اما آن ها ممکن اســت خود را از طریق 

تعامل با اشیای دیگر هویدا کنند.

ستارههاییکهمیتوانندسیاهچالههاراببلعند!
دریچه علم

دنیای فناوری

 سختی های روزگار سهم چندانی از شب چله
برای خانواده های نیازمند به ارمغان نمی آورد

کاریکاتورکاریکاتور

آگهی مفقودی
سند کمپانی و برگ سبز خودروی سمند مدل 1390 به شماره موتور 
 NAACA1CB9BF244112 12490179369 و شماره شاسی
و شماره پلاک 923 ج 66 ایران 31 مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد.

آگهی مفقودی
برگ سبز خودروی پژو مدل 1386 به شماره موتور 1186046968 
و شــماره شاسی 61356708 و شماره پلاک 188 ت 16 ایران 31 

مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط می باشد.

شهرداری رباط کريم در نظر دارد به استناد مجوز شماره 02/1202 مورخ 1402/09/12 شورای محترم اسلامی شهر اجرای پروژه ذيل را از طريق مناقصه عمومی به شرح و شرايط زير به پيمانکاران واجد شرايط و دارای گواهينامه 
صلاحيت و رتبه بندی از سازمان برنامه و بودجه واگذار نمايد .

محل تامين مبلغ اعتبار مصوب )ريال(موضوع مناقصهرديف
مدت مبنای قيمت پيشنهادیاعتبار

اجرا
مبلغ تضمين شركت
توضيحات در مناقصه )ريال(

اجرای پروژه لکه گیری 1
بودجه داخلی 50,000,000,000آسفالت معابر سطح شهر

شهرداری
بر اساس فهرست بهای 

داشتن حداقل صلاحیت پیمانکاری62,500,000,000 ماهراهداری سال 1402
در رشته راه و ترابری رتبه 5

آگهی مناقصه عمومی

دکتر حمیدرضا اله یاری - شهرداری رباط کریم

نوبت اول

شرايط : 
۱- هزينه درج دو نوبت آگهی بر عهده برنده مناقصه می باشد.

۲- به پيشنهادات مشروط، مخدوش و فاقد سپرده لازم جهت شرکت در مناقصه ترتيب اثر داده نخواهد شد.
۳- سپرده شرکت در مناقصه می بايست به صورت ضمانت نامه بانکی به نفع شهرداری رباط کريم و يا واريز نقدی 
به شماره حساب 0106625206008 نزد بانک ملی ايران شعبه مرکزی رباط کريم کد2354) شماره حساب شبا 
IR.280170000000106625206008( تهيه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پيشنهاد 
قيمت ارائه گردد. لازم به ذکر است سپرده نفرات اول، دوم و سوم مناقصه تا انعقاد پيمان نزد شهرداری نگهداری و 

هرگاه حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتيب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد.
۴- مهلت دريافت اسناد مناقصه از تاريخ انتشار اين آگهی )از پايان وقت اداری روز چهارشنبه مورخ 1402/09/29 به 
 WWW.SETADIRAN.IRمدت يک هفته( و محل دريافت آن صرفاً از طريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت 

می باشد.

۵- متقاضيان می بايست پاکت های پيشنهاد قيمت خود را که برابر شرايط مندرج در کاربرگ مناقصه تنظيم 
الکترونيکی دولت  شده است را حداکثر تا ساعت 14 روز دوشنبه مورخ 1402/10/18 در سامانه تدارکات 

WWW.SETADIRAN.IR تسليم نمايد.
۶- متقاضيان جهت دريافت اسناد مناقصه می بايست فيش واريزی به حساب جاری به شماره 0106624819004 
نزد بانک ملی ايران شعبه مرکزی رباط کريم کد2354 به مبلغ 2,000,000 ريال )غير قابل استرداد( بابت خريد 

اسناد مناقصه به شهرداری رباط کريم تسليم نمايد.
۷- زمان بازگشايی پاکت های مناقصه در ساعت 13 روز سه شنبه مورخ 1402/10/19 می باشد.

۸- شهرداری در رد يا قبول هر يک از پيشنهادات مختار است.
۹- ساير اطلاعات و جزئيات در اسناد مناقصه مندرج می باشد.

تاريخ انتشار نوبت اول : 1402/09/29
تاريخ انتشار نوبت دوم : 1402/10/06


